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Milí spoluobčané, 

blíží se konec roku 2024 a my se 
nacházíme v polovině volebního 
období. Sami můžete hodnotit, 
zda se současnému vedení daří, 
či nikoliv. Během měsíce ledna 
se k vám dostanou dotazníky, 
které by nám měly pomoci při 
tvorbě nového programu rozvoje 
obce Telnice. Budeme velmi rádi, 
pokud je vyplníte a vrátíte zpět na 
obecní úřad, poštu nebo do boxu 
umístěného v prodejně potravin. 
Budete mít možnost vyjádřit se 
k různým oblastem života v naší 
obci a současně předložit  
podněty pro jeho další rozvoj. 
Těšíme se na vaše nápady  
a náměty. 

Také v příštím roce budou 
pokračovat přípravy a realizace 
různých projektů. Snad nás čeká 
výstavba sportovní haly, výstavba 
komunikace v ulici U rybníka, 
chodník mezi ulicí U rybníka 
a Lány, dokončení projektu 
úpravy ulice Palackého, projekt na 
přístavbu základní školy a další. 
Nejde o sliby, ale plány na příští 
rok. Co se podařilo v tom letošním, 
jste se mohli dočíst v minulých 
číslech zpravodaje. A dozvíte se to 
i tentokrát. 

V prosinci se vždy zamýšlíme 
nad tím, jaký byl uplynulý rok. Co 
nám přinesl dobrého a co nám 
vzal. V závěru toho letošního bych 
chtěla poděkovat za celoroční 
spolupráci zastupitelstvu obce, 

Úvodní slovo

všem obecním zaměstnancům, 
členům komisí a výborů. Poděko-
vání patří také spolkům za jejich 
celoroční činnost a za akce, které 
během roku připravili. Zkrátka 
všem, kdo se jakkoli podíleli na 
chodu obce a jejím rozvoji. 

Blíží se Vánoce, a tak bych vám 
všem chtěla popřát, abyste je 
prožili v klidu, pohodě a společně 
s celou rodinou. Aby vám přinesly 
především radost z toho, že můžete 
být se svými blízkými. Do nového 
roku pak přeji hlavně hodně zdraví, 
energie a optimismu. Aby vše, co si 
přejete a plánujete, dopadlo podle 
vašich představ. 

Leona Bímová,  
starostka obce Telnice
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Z jednání  
zastupitelstva obce 
Od minulého vydání Telnického zpravodaje proběhla 
tři zasedání zastupitelstva obce – 5. září, 3. října  
a 7. listopadu. Zastupitelstvo obce mimo jiné  
projednalo a schválilo:

n   Přistoupení obce Telnice do Svazku obcí pro kana-
lizace a vodovody Šlapanicko v souvislosti s pláno-
vaným projektem Vodárenské akciové společ-
nosti Brno na odkanalizování 15 obcí Šlapanicka 
a Rajhradska na ČOV Brno-Modřice. Přistoupení 
je možné od 1. ledna 2025, obec souhlasí se stano-
vami svazku a vloží do hospodaření svazku majetek 
související s činností svazku a na svazek převede 
bezúplatně veškerá majetková práva k tomuto 
majetku (nikoliv právo vlastnické), s výjimkou práva 
zcizit, anebo zatížit vložený majetek, a s výjimkou 
práv vyhrazených zastupitelstvu obce podle  
ustanovení § 85 Zákona o obcích.

n   Hostování lunaparku Kočka v době konání  
telnických hodů v roce 2025 v termínu  
od 16. do 23. června 2025.

n   Sazebník úhrad za poskytování informací podle 
zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k infor- 
macím, ve znění pozdějších předpisů pro rok 2025.

n   Opravu chodníku do Nádražní čtvrti, kterou 
provede stavební firma Sekanina SEVUD. Proběhne 
výměna poškozených dlaždic a nahrazeny budou 
pouze úplně zničené obrubníky. 

n   Prodejní ceny obecních upomínkových předmětů, 
které bude možné zakoupit na telnické poště, při 
výstavách spojených s oslavami založení obce 
Telnice nebo na vánočních trzích. 

n   Pořízení nového multifunkčního traktoru včetně 
zametací sestavy. 

n   Příspěvek obce na financování systému IDS JMK  
na rok 2025 ve výši 100 Kč za jednoho obyvatele 
obce. K 1. lednu 2024 byl počet obyvatel 1688, 
celková částka na rok 2025 tedy činí 168 800 Kč.

n   Finanční pomoc obětem povodní ve výši 50 000 Kč.  
Zastupitelstvo obce pověřilo starostku výběrem 

vhodných subjektů. Částkou 10 000 Kč obec přispěla 
ateliéru Rézika paní Terezie Kalynaiové, která pro 
naši obec dodává plechové hrnečky s motivem 
telnických krojů. Její ateliér i bydliště bylo zničeno 
letošní povodní. Zbývající část 40 000 Kč byla 
poskytnuta Základní škole Opava, Mařádkova 15, 
příspěvkové organizaci, kterou taktéž zasáhla ničivá 
povodeň.

n   Smlouvu o dílo na zhotovení žádosti o dotaci na 
sportovní halu z dotačního titulu Národní sportovní 
agentury č. 162 52 Regionální sportovní infrastruk-
tura 2020–2026, výzvy 19/2025 Regiony 2025 – Inves-
tice nad 10 000 000 Kč. Současně schválilo použití 
finančních prostředků z rozpočtu obce Telnice na 
dofinancování odpovídajícího rozdílu celkové výše 
vyčíslených nákladů projektu a poskytnuté dotace.

n   Dar farnosti Telnice na opravu fasády telnické fary 
ve výši 200 000 Kč.

n   Smlouvu o dílo na tisk telnického zpravodaje se 
společností Protis, s. r. o, která tiskne náš zpravodaj 
již několik let. 

n   Prodejní cenu obecního stolního kalendáře na rok 
2025 ve výši 100 Kč za kus. Seniorům nad 70 let bude 
opět jeden kalendář do domácnosti předán zdarma. 
Ostatní si mohou kalendáře zakoupit na telnické 
poště. 

n   Prodej starého multifunkčního traktoru společnosti 
Traktorservis – ML, která dodala obci traktor nový  
za cenu 112 530 Kč.

n   Dotace poskytnuté z rozpočtu obce Telnice:
 Tomáš Sobotka – Seňor grill Day – 35 933 Kč, 
 Milovníci dobrého vína – 22. výstava vín – 35 000 Kč,
 Jaroslav Kříž – Veterán bus Kříž – 10 000 Kč,
  Zdeněk Kubíček – Zájezd do Vysokých Tater –  

25 000 Kč,
 Romana Vymazalová – Tennessee Cup – 3 800 Kč,
 Rybáři Telnice – Neckiáda – 34 048 Kč,
 Orel jednota Telnice – provozní náklady – 220 000 Kč,
 Rybáři Telnice – provoz spolku – 30 489 Kč. 

Úplné znění zápisů ze zasedání zastupitelstva obce 
Telnice najdete na webových stránkách obce v sekci 
Samospráva / Zastupitelstvo / Zápisy a usnesení. 

Leona Bímová, starostka obce

Z obecního úřadu 
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Přípravy na stavbu 
sportovní haly dál 
pokračují 

V minulém čísle Telnického zpravodaje jsme vás 
informovali o stavu příprav na stavbu sportovní 
haly. Po dohodě s dodavatelem a projekční kance-
láří došlo ke stažení výzvy na zahájení projekčních 
prací, protože nebylo možné ze strany projekční 
kanceláře dodržet závazný termín. Vzhledem 
k tomu, že nebylo jasné, zda Národní sportovní 
agentura vypíše příslušný dotační titul, ve kterém 
bychom mohli žádat o dotaci na stavbu haly,  
bylo toto řešení reálné. 

Dne 4. listopadu došlo ke zveřejnění výzvy v rámci 
dotačního investičního programu č. 162 52 Regio- 
nální sportovní infrastruktura 2020–2026, výzvy 
19/2025 Regiony 2025 – investice nad 10 mil. Kč – 
výstavba. Přípravou žádosti a jejím odesláním včetně 
všech příloh byla pověřena společnost Renards, která 
zpracovávala žádost i v minulých výzvách. Přípravy 
probíhaly během podzimních měsíců, takže bylo 
možné žádost odeslat ihned po spuštění příjmu 
žádostí v pátek 15. listopadu 2024. 

Při podání žádosti jsme na základě bodového 
systému měli plných 80 bodů. Zajistila nám je 

jednak podepsaná smlouva s dodavatelem stavby, 
platné stavební povolení, ale také podpora ze 
strany sportovních svazů a klubů. Podporu stavbě 
sportovní haly vyjádřil Jihomoravský kraj,  
Česká obec sokolská, Český a Jihomoravský svaz 
házené, Český volejbalový svaz, Česká basketba- 
lová federace, Svaz futsalu České republiky, Český 
florbalový svaz, sportovní kluby TJ Sokol Telnice,  
TJ Sokol Sokolnice, TJ Sokol Hostěrádky-Rešov,  
TJ Sokol Juliánov, SK Vojkovice, Orel jednota 
Telnice, Badminton Sharks Brno – parabadminton,  
SK Troopers i ZŠ a MŠ Telnice.

Následně byla dodavatelská společnost opět 
vyzvána k zahájení projekčních prací, takže 
v současné době již probíhají naplno. Během 
jarních měsíců bychom měli vědět, zda dotaci 
obdržíme, a současně mít připravený projekt. Výše 
dotačních prostředků, o které žádáme, je 30 milionů 
korun. O další dotační podporu budeme žádat 
Jihomoravský kraj. Zbývající finanční prostředky 
poskytne obec z vlastních zdrojů. Rádi uvítáme 
i dary příznivců výstavby sportovní haly, které 
je možné poskytnout v jakékoli výši po domluvě 
se starostkou obce. Telničtí házenkáři dohrají 
sezónu v přetlakové hale, v květnu ji jako každý rok 
zbouráme a uvidíme, jak se všechno bude  
vyvíjet dál. 

Leona Bímová, starostka obce
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Oprava kanalizace 
a místní komunikace 
v uličce na 
Masarykově náměstí

V březnu letošního roku byly zahájeny práce na 
opravě havarijního stavu kanalizace a místní komu-
nikace v uličce na Masarykově náměstí. Zpočátku 
vše běželo podle plánu a zdálo se, že stavba bude 
dokončena během jarních měsíců. Během prací 
se však objevil problém spojený s uložením plyno-
vodu a kanalizace v této ulici. Kanalizaci nebylo 
možné uložit tak, jak bylo navrženo v projektu 
a současně dodržet ochranné pásmo plynovodu. 
Konzultace s techniky a úprava projektové doku-
mentace trvala téměř tři měsíce. Na začátku 
prázdnin se práce opět rozběhly, období dovo-
lených a podzimní dešťové období je ale zdržely, 
takže celá stavba byla úspěšně dokončena až na 
konci října. Obyvatelé této uličky se konečně po 

mnoha letech dočkali nové komunikace. Děkuji 
všem za trpělivost a doufám, že jim silnice bude 
sloužit dlouhá léta. Současně také děkuji panu 
Janu Furikovi, který vykonával při stavbě technický 
dozor, a všem zaměstnancům společnosti  
IS Jebáček, kteří se na této stavbě podíleli, za to,  
že ji i přes uvedené problémy dotáhli do úspěšného 
konce.

Leona Bímová, starostka obce

Povodňový víkend
Druhý zářijový víkend se měl v Telnici nést v duchu 
oslav 780. výročí založení obce Telnice a dalších 
významných jubileí telnických spolků. Místo toho 
jsme bedlivě sledovali hladinu Zlatého potoka,  
který nám opět ukázal, že je opravdu zlatý. Nikdy  
nevyschl a po regulaci v 70. letech minulého století 
se zatím nikdy nerozlil. 

Vzhledem k předpovědi počasí zasedla ve čtvrtek 
povodňová komise obce Telnice, aby se dohodla na 
postupu během víkendu. Ve spolupráci s jednotkou 
sboru dobrovolných hasičů jsme sledovali stou-
pající hladinu potoka a řešili společně s hasiči ze 
Židlochovic odstraňování vyvrácených stromů 
a lávky přes potok před železničním mostem.  
Ve spolupráci s majitelem vodní nádrže Merecký 
panem Čáslavou byl zajištěn souvislý průtok vody 
a vše se podařilo zvládnout. 

Bohužel v jiných částech naší země lidé toto 
štěstí neměli a povodeň je zasáhla naplno. Jsme 
rádi, že se sbor dobrovolných hasičů Telnice 
rozhodl uspořádat materiální sbírku na pomoc 
obětem povodní na Opavsku, kterou odvezli v pátek 
ráno. Průběžně jsme informovali o stavu potoka na 
webových stránkách obce, na facebooku i prostřed-
nictvím informačního kanálu.

Při této příležitosti bych ráda zvláště novým 
obyvatelům obce připomněla, že na webových 
stránkách obce je možné se přihlásit k odběru 
novinek z webu prostřednictvím e-mailu. Je také 
možné dostávat informace formou SMS zpráv 
z informačního kanálu obce Telnice. K tomu 
je zapotřebí, abyste nám poslali vaše jméno, 
bydliště a telefonní číslo, a my vás do systému 
zaevidujeme.
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Chtěla bych touto cestou poděkovat všem 
členům povodňové komise, kteří po celý víkend 
sledovali stav hladiny potoka, telnickým a židlocho-
vickým hasičům za jejich práci, panu Čáslavovi 
za dohled a regulaci hladiny potoka, a také vám 
všem, kteří jste přispěli svými dary do sbírky nebo 
podle vlastního uvážení finančně přispíváte různým 
neziskovým organizacím, které tyto prostředky 
poskytnou potřebným.

Leona Bímová, starostka obce

Zpráva o činnosti 
stavební komise

Do agendy stavební komise spadá řešení 
žádostí občanů k jejich stavbám, a to zejména 
vyjádření obce jako dotčeného orgánu státní 

správy a napojení těchto staveb na technickou 
infrastrukturu obce. Dále je nutné se podílet 
na přípravě výběrových řízení po stavební 
stránce, vykonat nebo zajistit stavební dozor na 
probíhajících stavbách, projednávat technická 
řešení projektovaných staveb. Toto probíhá 
průběžně na připravovaných akcích, jako je 
průtah obcí Telnice nebo oprava uličky U rybníka 
k mostu u mlýna, a na realizovaných akcích 
v uličce na Masarykově náměstí a při opravě 
chodníku do Nádražní čtvrti. Aktuálně je také 
v řešení zajištění technické infrastruktury 
a zázemí pro místní spolek rybářů. Dále bylo 
nutné projednat standardy připravovaného 
projektu sportovní haly jako podklad pro 
výběrové řízení a také pro optimalizaci nákladů. 
Výše uvedenou agendu zajištoval v roce 2024 jako 
zastupitel předseda stavební komise.

Marek Sklenář, 
předseda stavební komise
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Zpráva o činnosti  
sociální komise

Sociální komise, která čítá celkem dvanáct členů, se 
v roce 2024 setkala v zasedací místnosti obecního 
úřadu celkem čtyřikrát. A to kvůli řešení sociální 
oblasti samosprávy obce a plánování akcí pro 
telnické občany. V měsíci dubnu jsme uspořádali 
vítání občánků, kterého se účastnily celkem čtyři 
děti s rodinami. Téhož dne odpoledne pak proběhlo 
v telnické orlovně posezení u cimbálu. Akce byla 
určena všem generacím. Program přilákal místní 
i přespolní návštěvníky. V měsíci říjnu jsme s radostí 
přivítali šest telnických občánků. A začátkem 
prosince jsme uspořádali adventní setkání se 
seniory, které bylo určeno pro věkovou skupinu 70+. 
Členové sociální komise osobně předali pozvánky. 
Tato akce byla spojena s dobrým jídlem, pohoš-
těním, hudebním a kulturním vystoupením, přátel-
ským posezením a vánočním laděním. Pravidelná 
setkání Klubu aktivních seniorů s pestrou nabídkou 
aktivit, tvoření a besed byla realizována celkem 
osmnáctkrát. Sociální komise poskytuje občanům 
Telnice i základní sociální poradenství. Zprostřed-
kování probíhá přes obecní úřad.

Ivana Mifková, předsedkyně sociální komise 

Zpráva o činnosti  
komise životního 
prostředí

Komise životního prostředí se v letošním roce podí-
lela na organizaci a zajištění jarní akce Ukliďme 
svoji obec – Ukliďme Česko. Jsem rád, že se dnes již 
„tradiční“ akce zúčastnilo třináct dospělých a deset 
dětí, kterým není lhostejné, jak vypadá okolí naší 
obce. A to i navzdory obavám, že příští rok těch 
dvacet pytlů různých věcí, které nemají v příkopech 
kolem silnic a polních cest co dělat, vysbíráme prav-
děpodobně znovu. 

František Zavadil, předseda komise životního prostředí

Zprávy z obecního 
úřadu 
	Výsledky krajských voleb v Telnici

Přinášíme vám přehled výsledků voleb do krajského 
zastupitelstva, které se konaly v září letošního roku. 
Detailní výsledky jsou dostupné na webu volby.
cz, který provozuje Český statistický úřad. Zde jsou 
základní údaje o výsledcích voleb v Telnici: 

Počet voličů v seznamu:  1 266 
Počet vydaných obálek:  510 
Volební účast:  40,28 % 
Počet odevzdaných obálek:  510 
Počet platných hlasů: 506 

Volební strany, které získaly více jak 1 % hlasů:

Kandidátní listina Platné  
hlasy

Platné 
hlasy  
v %

SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09 287 56,71

ANO 2011  94 18,57

SPD, Trikolora, PRO a Svobodní  43  8,49

PŘÍSAHA občanské hnutí  23  4,54

STAČILO! v Jihomoravském kraji  19  3,75

Starostové pro jižní Moravu   10  1,97

Hlas Moravy   8  1,58

Česká pirátská strana   6  1,18

	Oprava chodníku do Nádražní čtvrti 

Během podzimu proběhlo předláždění chod-
níku z centrální části obce do Nádražní čtvrti. 
U stavební společnosti SEVUD Sekanina byla 
objednána výměna dlaždic, které byly značně 
poškozeny a hrozilo nebezpečí úrazu chodců, kteří 
tento chodník používají. Výměna obrubníků, které 
chodník zpevňují objednána nebyla. Nahrazeny 
byly pouze úplně rozbité kusy. I tak tato oprava stála 
1 090 680 Kč bez DPH. Děkujeme zaměstnancům 
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21 / 12 / 2024
Sokolovna Telnice od 15.00

Vánoční
mini —
trhytrhy

Vánoční
mini —

21 / 12 / 2024
Sokolovna Telnice od 15.00

vané obrázky, medařské výrobky, náramky, pletené 
zboží atd. Po celé odpoledne bude probíhat dopro-
vodný program.

	Provoz OÚ, pošty a sběrného místa  
v závěru roku

Posledním úředním dnem obecního úřadu Telnice 
bude čtvrtek 19. prosince 2024, kdy bude pro veřej-
nost otevřeno od 8 do 16 hodin. Prvním úředním 
dnem v roce 2025 pak bude pondělí 6. ledna 2025, 
kdy bude pro veřejnost otevřeno od 8 do 18 hodin. 
Vždy s polední přestávkou 11.30–12.30. Telnická 
pošta bude v závěru roku otevřena jako doposud 
(Po, St 8–18; Čt 8–16, Út, Pá 8–12 hodin) kromě 
státních svátků a pátku 27. prosince 2024, kdy bude 
z důvodu čerpání dovolené uzavřena. Sběrné místo 
na obecním dvoře bude v závěru roku otevřeno 
v sobotu 21. a 28. prosince 2024 od 10 do 12 hodin. 
Ve středu 25. prosince 2024 a 1. ledna 2025 z důvodu 
státních svátků bude sběrné místo uzavřeno.  
Děkujeme za pochopení.

Leona Bímová, starostka obce

této společnosti za jejich práci a doufáme, že 
chodník bude sloužit stejně jako doposud. 

	Nový denní stacionář ve Šlapanicích 

Nezisková organizace Naděje otevřela ve  
Šlapanicích nový denní stacionář. Je určen seniorům  
od 65 let věku a osobám od 40 let věku s lehkou 
formou Alzheimerovy nemoci nebo jiným druhem 
demence. Více informací včetně aktuálního sazeb-
níku najdete na stránkách www.nadeje.cz/slapanice.

	Vánoční mini-trhy 

Obec Telnice spolupořádá tradiční vánoční  
mini-trhy, které se uskuteční v sobotu 21. prosince  
od 15 hodin v areálu sokolovny. Na akci se podílí 
restaurace U Seňora, Sokol Telnice a Rybáři Telnice. 
Můžete se těšit na bramboráky, domácí uzeniny, 
rybí speciality, palačinky nebo bramborové lokše. 
A samozřejmě také na různé horké nápoje. Stánkaři 
budou nabízet rozmanité dárkové zboží jako malo-
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Vladimír Král na královském silvestru se svými ministranty (2013)

Říjen 2024
Zdeněk Dvořák
Božena Makovská 
Josef Jahoda 
Antonín Dobšák 
Jiří Kyncl 
Ivan Mašek 
Pavel Jeniš 
Marta Klanicová
Antonín Koci
Stanislav Prašivka 
Lenka Otřísalová 
Alois Barták
Volodymyr Hrydin
Anna Langerová

Listopad 2024
Marie Vachalová 
Pavel Fuják 
Karel Blažek 
Elemír Kamenický 
Stanislav Chudáček 
Jindřich Konečný 
Milan Muth 
Vladimír Král 
Ladislav Hrdlička 
Hana Burdová 
Zdeněk Plíhal

Významná životní jubilea
Prosinec 2024

Jan Přerovský  
Vít Nezval 
Jiří Sobotka 
Jindřiška Hanušová

Našim jubilantům přejeme pevné zdraví, rodinnou pohodu a hodně štěstí!  

Vzpomínka na  
nezapomenutelného 
Vladimíra Krále 

S některými lidmi se člověk vlastně ani nedokáže 
pořádně rozloučit, protože naplňovali takovou 
měrou náš život, že v něm zůstávají i po svém 
odchodu. A takovou osobností byl pro mne pan 
Vladimír Král. Měl jsem ho vždycky moc rád. Jeho 
povaha mne povzbuzovala od prvních chvil, byl 
mou studnicí dobré nálady a upřímné radosti, z níž 
se snad vždycky dalo dobře načerpat pro další život. 
Vzpomínky na něj jsem rozdělil do několika částí, 
tak jak jsem ho za těch dvacet let stačil při různých 
příležitostech poznat.

Milující manžel, táta, dědeček a pradědeček – 
Rodina pro něho vždycky mnoho znamenala. Bylo 
to také vidět na faktu, kolik členů rodiny se sešlo na 
pohřbu, aby se s ním rozloučili. Poznával jsem to 
i na tom, jak se o něj všichni hezky starali a snažili 
se mu do poslední chvíle pomáhat. Asi tak, jak 
pomáhal on své rodině, když byl ještě plný sil.

Kostelník, na kterého bylo vždy spolehnutí –  
Kolik generací farníků ho potkávalo v sakristii, 

kolik kněží se o něho mohlo opřít, když to ve 
své službě potřebovali, kolika ministrantům se 
věnoval, u kolika křtů, přijímání, biřmování, 

Obec Telnice
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Vladimír Král s manželkou v kroji na fotografii z jízdy Králů v roce 2012

svateb či pohřbů asistoval… A zvláště rád při své 
kostelnické službě vzpomínal na to, jakou čest mu 
dělalo, když se mohl s lidmi rozloučit zazvoněním 
umíráčku a pomodlit se za ně. Díky němu jsem 
i já jako kostelník bral tento starý rituál tak trochu 
jinak. Farníci i naše farnost mu za všechny jeho 
věrné služby srdečně děkuje. 

Veselý člověk a srandista – Nezkazil žádnou 
legraci, naopak ji ještě sám přidával. Vzpomeňme 
si jen, jak neustále chrlil vtípky a historky z vlast-
ního života, jako by jich bylo nekonečné množství. 
Byl veselým společníkem a vypravěčem, který 
uměl dělat zábavu pro druhé. Dokud to bylo 
možné, rád jsem ho oslovoval třeba jako konferen-
ciéra tomboly. Díky některým jeho poznámkám 
jsme se smíchy ani nemohli udržet. Vzpomeňme 
si třeba také na první a poslední jízdu Králů 
v Telnici nebo na roli krále a královny při králov-
ském církevním silvestru v roce 2013.

Otec Ladislav Kozubík, který se s ním přijel na 
pohřbu rozloučit, vzpomínal, jak právě při jízdě 
Králů pronesl před účastníky jízdy památnou 
větu: „Tož, když su teď ten král, tak vám všeckém 
odpóštim daně!“ Bůh mu v této oblasti hodně 
nadělil, snad část své povahy zdědil od svého 
tatínka Cyrila, který prý také býval veselá kopa. 

Děkuji mu za nás za všechny, kteří jsme se z jeho 
veselé povahy těšili. 

Milovník lidových písní a zpěvák – V pěveckém 
sboru paní Marie Kuklové spolu s manželkou zažili 
spoustu krásných chvil a legrace, na což vždycky 
rád vzpomínal. Na různých oslavách a setkáních 
často začínal právě on zpěv lidových a jiných vese-
lých písniček, přitahoval do zpěvu všechny okolo 
sebe. A když už sbor neexistoval, rád si chodil 
zazpívat třeba na faru se svými vrstevníky nebo  
i s bratry Jahodovými. Spolu se tak stali také 
prvními interprety naší telnické hymny. Tady 
děkuji osobně, i od něj jsem se mohl učit lásce 
k lidovým písním.

Malíř, natěrač a brigádník – No, sám jsem to 
nezažil, ale vyprávěl mi, komu a kolik toho v Telnici 
vymaloval. Byl to jeho velký koníček pracovat 
s malířskou štětkou. I v našem kostele některé 
předměty dodnes nesou stopy jeho nátěrů. A nejen 
to: Na kolika brigádách, opravách nebo úklidech  
v kostele se podílel! A totéž platilo i pro naši 
vesnici, třeba v rámci pověstné stavební komise. 
Oni tehdy jen neschůzovali, ale i fyzicky pracovali. 
Stačilo se jen zmínit, a byl připraven pomoci. 

Zmínil jsem jen několik jeho životních rolí, jak 
jsem je sám vnímal. Co ale neumím žádnými slovy 
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TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT V NEDĚLI 5. LEDNA OD 18 HODIN NA ČT1

Charita Česká republika, Vladislavova 12, 110 00 Praha 1 • tks@charita.cz • www.trikralovasbirka.cz • Celostátní sbírka je 
řádně evidována a kontrolována dle osvědčení Magistrátu hlavního města Prahy č. j. S-MHMP/1327710/2012 a 1340351/2012

ze dne 15. 10. 2012.

Milí přátelé,

chceme ze srdce poděkovat za vaši štědrost
v minulém ročníku Tříkrálové sbírky. 

V následujícím roce bychom výtěžek rádi využili na:

• Pořízení matrací pro pacientská lůžka v hospici.

• Obnova vybavení pohotovostní místnosti pro lékaře Domu léčby 
bolesti s hospicem sv. Josefa.

• Renovace interiérů budovy hospice (výměna dveří, malování a další 
úpravy).

• Rekonstrukce podlahy v hospicové kapli.

• Obnova vozového parku.

• Finanční podpora aktivit dobrovolnického centra a dobrovolníků.

• Podpora činnosti Charitní záchranné sítě.

• Finanční pomoc pro ukrajinské uprchlíky.

• Fond individuální pomoci.

Vaše důvěra je pro nás závazkem a současně velikým povzbuzením 
do další práce. Prosíme vás proto o podporu. Děkujeme! 

Koledující Tři králové vám přinášejí radost a Boží požehnání. 
Prosíme, podarujte tyto vyslance Charity Česká republika, 
pomůžete tak lidem v nouzi! 

Finanční dar lze zaslat na účet: 

66008822/0800 

Variabilní symbol:

777966200

www.trikralovasbirka.cz @trikralovasbirka trikralova_sbirka

DMS KOLEDA 30 (60, 90 nebo 190)
 na číslo 87 777
Trvalá podpora DMS TRV KOLEDA 30 (60, 90 nebo 190)
 na číslo 87 777
Cena jedné SMS je 30, 60, 90, 190 Kč. Více na www.darcovskasms.cz

Mária Durkáčová, koordinátorka dobrovolníků
Oblastní charita Rajhrad, 
Jiráskova 47, 664 61 Rajhrad
Tel.: 736 529 319, maria.durkacova@rajhrad.charita.cz

www.facebook.com/OblastniCharitaRajhrad/
www.rajhrad.charita.cz
www.trikralovasbirka.cz

Trikralova
sbirka

1.–14. ledna 2025

popsat, byla jeho srdečnost. Tu jsem zažíval snad 
u každého našeho setkání. Při návštěvách  
manželů Králových, o velikonoční pomlázce, 
při vánoční prohlídce jeho krásného betono-
vého betlému, při různých oslavách a výročích 
anebo třeba jen na ulici. Tuto srdečnost nikdy 
nezapomenu a zůstane mi navždy spojena s jeho 
osobností.

Chtěl bych při této příležitosti poděkovat také 
ministrantům, kteří v kostele u jeho rakve drželi 
čestnou stráž jako poděkování za všechno, co pro 
nás vykonal a co pro nás znamenal. Sešlo se nás při 
pohřební mši svaté sedmnáct a mnozí kvůli tomu 
„utekli“ z vyučování či zaměstnání.

Pane Králi, pane kostelníku, ještě jednou za 
vše moc děkujeme. A protože bez Krále nemůže 
být žádné království, modlíme se, aby Vás, svého 
telnického Krále, přijal také náš nejvyšší Král do 
své milující královské náruče. Moc Vám to všichni 
přejeme. 

P. S. Už se vám někdy stalo, že byste pohřeb 
prožili jako jednu velkou slavnost? Myslím, že jsem 
17. září 2024 v telnickém kostele nebyl sám, kdo to 
tak cítil. 

František Kroutil, jménem všech, kteří ho měli rádi

Tříkrálová sbírka 
2025 

Opět přichází čas, kdy Oblastní charita Rajhrad 
připravuje Tříkrálovou sbírku. „Budeme vděční, 
pokud se i letos rozhodnete sbírku podpořit. Vaše 
podpora má pro nás obrovský význam.  
Díky příspěvkům můžeme nadále poskytovat 
pomoc těžce nemocným seniorům, ohroženým 
dětem, lidem s fyzickým či mentálním posti-
žením, a těm, kteří se ocitli v hmotné nebo 
sociální nouzi. Společně s vámi můžeme rozvíjet 
naše služby, modernizovat zařízení, a především 
podporovat ty, kteří si nemohou pomoci sami,“ 
uvedla Mária Durkáčová, koordinátorka Tříkrá-
lové sbírky za Oblastní charitu Rajhrad. Koled-
níci vás v Telnici navštíví v sobotu 4. ledna 2025. 
Můžete také přispět pomocí online platby  
či QR kódu.  

Výtěžek z nadcházející Tříkrálové sbírky plánuje 
rajhradská Charita využít na následující projekty:

•    Pořízení matrací pro pacientská lůžka v hospici
•    Obnova vybavení pohotovostní místnosti pro 

lékaře Domu léčby bolesti s hospicem sv. Josefa
•    Renovace interiérů budovy hospice (výměna dveří, 

malování a další úpravy)
•    Rekonstrukce podlahy v hospicové kapli
•    Obnova vozového parku
•    Finanční podpora aktivit dobrovolnického centra 

a dobrovolníků
•    Podpora činnosti Charitní záchranné sítě
•    Finanční pomoc pro ukrajinské uprchlíky
•    Fond individuální pomoci

Podpořit činnost Oblastní charity Rajhrad 
můžete také zasláním příspěvku na účet číslo 
66008822/0800, variabilní symbol 777966200, nebo 
pomocí QR kódu. Tříkrálový koncert se uskuteční  
5. ledna 2025 od 18:00 na ČT1. Děkujeme všem, 
kteří se do sbírky zapojí a přispějí.

Jitka Štefánková, Oblastní charita Rajhrad
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Informace krajského 
úřadu k vypořádání 
spoluvlastnictví 

Vážení občané, obdrželi jsme informaci, že v rámci 
Jihomoravského kraje jsou rozesílány výzvy ke 
zrušení a vypořádání spoluvlastnictví a před- 
žalobní výzvy týkající se spoluvlastnictví zejména 
k pozemkům. Dovolujeme si vás touto cestou 
upozornit na některá vaše práva. Spoluvlastnictví 
včetně jeho případného zrušení a vypořádání upra-
vuje zákon č. 89/2012 Sb., občanský zákoník, a to 
v ustanoveních § 1115 až 1239. Velmi zjednodušeně 
lze konstatovat, že:

•    Spoluvlastnický vztah znamená, že několika 
osobám náleží společně vlastnické právo k věci 
(např. k pozemku).

•    Dále občanský zákoník stanovuje, že nikdo 
nemůže být nucen ve spoluvlastnictví setrvat 
a může kdykoli požádat o oddělení ze spoluvlast-
nictví nebo o zrušení spoluvlastnictví, přičemž 
tohoto lze dosáhnout dohodou spoluvlastníků 
nebo rozhodnutím soudu.

•    Žalobu na zrušení a vypořádání spoluvlastnictví 
může podat kterýkoli ze spoluvlastníků.

•    V rámci soudního řízení bude zpracován 
znalecký posudek ke stanovení obvyklé ceny věci 
(pozemku).

•    O náhradě nákladů řízení nerozhodují soudy 
podle úspěchu ve věci (tzn. že by náklady hradil 
ten, proti komu byla žaloba podána). Náhrada 
nákladů je na zvážení soudu, ale lze konstatovat, 
že buď hradí každý ze spoluvlastníků pouze 
poměrnou část, nebo soud rozhodne, že žádný 
z účastníků nemá na náhradu nákladů právo, což 
vyplývá i z rozhodnutí Ústavního soudu.

V souladu s výše uvedeným zjednodušeným 
přehledem je třeba upozornit, že v případě, že 
občané obdrží výzvu ke zrušení a vypořádání 
spoluvlastnictví, je možné, aby se spoluvlastníci 
spolu buď dohodli (svůj podíl prodali nebo se 

dohodli, že odkoupí podíl autora výzvy jako  
dalšího spoluvlastníka), nebo je možné řešit 
spoluvlastnictví v rámci soudního řízení.

V případě soudního řízení nerozhoduje soud 
o nákladech řízení podle úspěchu ve věci, tzn. není 
pravda, že pokud k soudnímu řízení dojde, bude 
muset občan hradit veškeré náklady s tímto řízením 
vzniklé.

Stejně tak předžalobní výzva musí obsahovat 
přesnou specifikaci, o který konkrétní pozemek se 
jedná a musí být uvedeny konkrétní kroky, které 
autor výzvy učinil, tj. zda vůbec a jakou dohodu 
vám nabízel, což obecné výzvy, které některé 
společnosti rozesílají, rozhodně nesplňují.

Vážení občané, prosím, myslete při obdržení 
obdobných výzev na to, že:

•    V žádném případě nemůžete být jako spolu- 
vlastníci nuceni k uzavření jakékoli smlouvy!

•    Uzavření jakékoli smlouvy je třeba řádně zvážit, 
přičemž doporučujeme si vždy důkladně zjistit 
informace k výši kupní ceny a pečlivě pročíst text 
kupní smlouvy.

•    Nikdy nepodepisujte smlouvy v časové tísni, vždy 
je dobré si vyžádat zaslání textu smlouvy předem 
k připomínkování či si vyhradit dostatečný čas 
k pročtení. Žádné nebezpečí z prodlení v těchto 
případech nehrozí a poctivý jednající by neměl 
mít problém s tím, aby vám poskytl jak text 
smlouvy a tento s vámi projednal, tak i poskytl 
dostatečný časový prostor k rozhodnutí.

V případě, že je spoluvlastníkem pozemku 
i Jihomoravský kraj, prosíme, abyste se nejdříve 
obrátili na odbor majetkový Krajského úřadu 
Jihomoravského kraje na e-mailové adrese:  
om@jmk.cz, případně na tel. 541 652 496. 
Pokud se bude jednat o spoluvlastnický podíl na 
pozemku zastavěném silnicí II. nebo III. třídy či 
jiném pro Jihomoravský kraj potřebném majetku, 
velmi rádi se s vámi dohodneme. Zajistíme na 
náklady Jihomoravského kraje znalecký posudek 
ke stanovení obvyklé ceny, připravíme návrh 
kupní smlouvy a zajistíme na naše náklady 
i vklad do katastru nemovitostí. Pomůžete 
tím Jihomoravskému kraji, aby se mohl lépe 
a efektivněji starat zejména o silnice II. a III. třídy.

Kdo je dalším spoluvlastníkem pozemků lze zjistit 
na stránkách katastrálního úřadu www.cuzk.cz pod 
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jim technologie bude moci zlepšit komunikaci, péči 
o zdraví nebo bezpečnost, nebo se samotné využití 
služby váže na omezenou oblast. 

Zároveň je celá tato problematika jen málo právně 
ukotvená a možná i špatně pojmenovaná. Označení 
„tísňová péče“ vzbuzuje dojem, že ji využívá osoba 
bezmocná, ve špatné životní situaci a schopnosti se 
o sebe postarat, a proto už jen svým názvem často 
vyvolává bezprostřední odmítavou reakci. Přitom 
může být účinným nástrojem prevence krizové 
situace a posílením soběstačnosti seniora či seniorky 
a cestou k větší pohodě celé rodiny. Obdobně 
i samotná široká definice „asistivních techno-
logií“ přináší odborné i laické veřejnosti problémy 
v porozumění, oč se jedná.

Úkolem rozšířit asistivní technologie do sociál-
ních a zdravotních služeb Jihomoravského kraje, 
a usnadnit tak život seniorům a lidem se zdravotním 
postižením v jejich domácím prostředí, pověřil Jiho-
moravský kraj agenturu JINAG. „V rámci krajského 
řešení můžeme pomoci laikům i profesionálům 
snadněji se orientovat v záplavě informací a pomoci 
s hledáním řešení individuálních situací. Proto pracu-
jeme na informačním prostředí, které zpřístupní téma 
a možnosti asistivních technologií jak pro neformální 
pečující, tak pro samotné klienty sociálních a zdra-
votních služeb i pro zaměstnance poskytovatelů 
těchto služeb v našem kraji. Vytváříme příležitosti, 
při kterých hledáme řešení, ukazujeme příklady 
dobré praxe a hledáme každého, kdo se chce do této 
výzvy zapojit či různá řešení vyzkoušet,” uvedla Eva 
Nečasová, specialistka pro sociální a zdravotní služby 
z agentury JINAG.

Více informací naleznete na stránkách  
https://jinag.eu/cs/asistivni-technologie- 
v-jihomoravskem-kraji.

Jihomoravská agentura pro veřejné inovace JINAG

odkazem Nahlížení do katastru nemovitostí, stačí 
vyplnit katastrální území a parcelní číslo pozemku. 

V případě nejasností se na nás můžete kdykoli 
obrátit.

Odbor majetkový, Krajský úřad Jihomoravského kraje

Asistivní technologie 
nejen pro seniory 

Naše společnost stárne. Máme mezi námi stále vyšší 
počet osob, které potřebují extra péči a podporu.  
A s tím i stále vyšší počet lidí z řad příbuzných či přátel, 
kteří se ocitají v roli pečujících, mnohdy na úkor péče 
o své vlastní zdraví či možnosti zaměstnání a podpory 
dalším členům rodiny. Zároveň každá osoba z řad 
těchto neformálních pečujících postupně směřuje 
k okamžiku, kdy bude potřebovat podporu sama. 
Zpravidla o tom neradi přemýšlíme, a ještě méně rádi 
mluvíme. Nicméně to je průběh lidského života, který 
– zatím – ošálit neumíme. Téma důstojného stárnutí 
a celkově oblast péče a podpory nejen pro seniory, 
ale obecně pro osoby se zdravotním znevýhodněním 
často přichází na přetřes pozdě, když už řešíme 
následky dlouhodobého stavu nebo neudržitelnou 
rodinnou a často i ekonomickou situaci.

Služby a nástroje pomoci jak pro stárnoucí 
osoby, jejich blízké, ale také profesionální pečova-
tele a pečovatelky tu ale naštěstí jsou. Ať už se jedná 
o řešení „tradičního“ stylu, od nejrůznějších kompen-
začních pomůcek do domácnosti po profesionální 
terénní služby sociálních a zdravotních služeb; anebo 
řešení nová, spjatá s technologiemi, prací s daty 
a nejrůznějšími prostředky výpočetní techniky. 

Ale jak už víme z historie, samotná existence tech-
nologie lepší život nezajistí. Proto Jihomoravský kraj, 
krajem zřizovaná agentura JINAG i celá řada dalších 
odborníků a poskytovatelů péče v regionu hledá 
řešení, jak tyto mnohdy chaotické vody různých 
chytrých zařízení, náramků, mobilů, tlačítek, brýlí 
a senzorů zmapovat a usnadnit orientaci v nich 
každému, kdo hledá řešení své situace. Výzva to není 
lehká, tyto technologie jsou používány různě, někdy 
jsou spjaty s konkrétní službou (typicky nouzová 
tlačítka tísňové péče), jindy záleží přímo na míře 
zapojení využívající osoby a jejího pečujícího, zda 
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 Tomáš Sobotka (1975) je rodákem 
z Telnice. Základní školu navštěvoval 
v Telnici a v Újezdu u Brna, pak se 
vyučil na SOŠ Charbulova v Brně jako 
kuchař-číšník. Po vyučení pracoval 
jako kuchař v různých hotelech 
a restauracích. Později se specializoval 
na výrobu domácích uzenin a specialit, 
a především na zajišťování cateringu 
pro svatby a různé oslavy. Od roku 
2019 provozuje restauraci-bar 
U Seňora v prostorách telnické 
sokolovny. Tento podnik v posledních 
letech vzkvétá a počet zaměstnanců 
se rozrůstá, a to doslova i o další členy 
jeho rodiny.

	Musím využít této příležitosti a zeptat se 
hned úvodem na to, co mnohým vrtá hlavou: 
Jak jsi přišel k přezdívce Seňor? 

Už od malička jsem jezdil na 
tábory – nejprve jako doprovod 
tety, později už jako plnohod-
notný táborník. Jak to na táborech 
bývá, večery se trávily u táboro-
vého ohně, ať už za doprovodu 
hudby, nebo při opékání špekáčků. 
Jednoho večera jsem si na táborák 
vzal velký slaměný klobouk. Když 
jsem s ním přišel k ohni, jedna 
z vedoucích na mě zavolala: 
„Vypadáš jako Seňor, ten toreador!“ 
A už mi to zůstalo.

	Chtěl jsi být kuchařem odmalička? 

Co si vzpomínám, v dětství jsem 
chtěl být řidičem autobusu. 
Fascinovala mě ta práce – jezdit 
z jedné zastávky na druhou, 
otevírat dveře, vozit lidi a hlásit 
zastávky. Kuchařské řemeslo mě 
ale provázelo také. Doma jsem 
často pomáhal s vařením, a někdy 
jsem dokonce sám uvařil celé 
jídlo pro rodinu. Nejednou jsem 
je takto překvapil. V rozhodnutí 
stát se kuchařem mě pak utvrdily 
tábory. Při pravidelných službách, 
mezi které patřily i pomocné práce 
v kuchyni, jsem zjistil, že vařit 

Rozhovor s Tomášem Sobotkou,
provozovatelem baru U Seňora
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V roce 2024 Tomáš Sobotka převzal od spolumajitelů pivovaru Stanislava Bernarda a Josefa Vávry zlatý certifikát kvalitní péče o pivo,  
kterou udržel od roku 2021, kdy získal certifikát základní

pro hodně lidí mě baví natolik, že 
jsem se na tyto služby začal hlásit 
dobrovolně. Myslím, že právě tam 
se zrodila moje láska k tomuto 
řemeslu.

	Takže ses vyučil kuchařem. Kde jsi pak 
sbíral své první kuchařské zkušenosti? 

Po vyučení jsem nastoupil do 
hotelu Voroněž a pak jsem se 
podílel na otevření nové restau-
race na orlovně pod vedením pana 
Milana Hanuše. Kuchaře jsem dělal 
i v Motorestu Devět křížů, u pana 
Uharčeka v Brně a v dnes již 
neexistujícím Sport Hotelu Vodova. 
V té době už jsem ale měl rodinu 
a potřeboval jsem stabilní příjem 

na rekonstrukci rodinného domu. 
A tak jsem nechal vaření a začal 
dělat všechno možné: prodával 
jsem obklady, rozvážel uhlí, 
vyráběl nábytek a později dokonce 
cestoval po světě s výstavářskou 
firmou.

	Gastronomie šla úplně stranou? 

Zpočátku ano, ale během let jsem 
se ke svému řemeslu postupně 
vracel. Bavilo mě dělat domácí 
uzeniny a nakládat utopence, 
hermelíny, masa a další specia-
lity. Začal jsem taky stále častěji 
zajišťovat občerstvení na různých 
akcích, až jsem nakonec  
vybudoval cateringovou značku  

„Sendy’s Cooking Service“, která se 
stávala čím dál známější.   

	Kdy v tobě uzrálo rozhodnutí provozovat 
vlastní restauraci? 

Upřímně řečeno, nikdy jsem vlastní 
restauraci nechtěl, a ani dnes bych 
o ni nestál. Vždycky mě lákal spíše 
catering – vařit pro lidi, přinášet jim 
zážitky skrze jídlo. Kdybych se dnes 
měl vrátit k obsluhování a práci za 
barem, nebylo by to pro mě.  
Do provozování restaurace mě 
vlastně z velké části přiměli kama-
rádi a okolí. Chtěl jsem to zkusit, 
a představa, že budu mít vlastní 
zázemí a kuchyň, byla hodně 
lákavá. Původně jsem si říkal, že 
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Seňorovo království domácích uzenin

bych mohl vařit i denní menu, ale 
kuchyně na sokolovně je na to  
příliš malá.

	Co takové provozování restaurace vlastně 
obnáší? Co všechno máš na starost? 

Na začátku jsem měl na starosti 
úplně všechno – od zásobování, 
přes veškerou kancelářskou 
a organizační práci, až po vaření 
a obsluhu. Dnes, po pěti letech, mi 
sice povinností neubylo, protože 
přibylo spousta práce s cate-
ringem, ale už se nemusím plně 
starat o každodenní chod restau-
race. Velkou část těchto starostí 
jsem předal, ať už na bar, nebo do 
kuchyně. Díky tomu se teď mohu 
naplno věnovat přípravě jídel na 
catering, zásobování a celkovému 
řízení podniku jako celku. I když to 
může vypadat, že v restauraci skoro 
nejsem, při provozování takového 
podniku jste neustále v jednom 
kole. Ať už jedete nakoupit, naklá-
dáte maso na víkend, zajišťujete 
odvoz rautů, nebo se věnujete 
přípravě a následnému úklidu – ať 
už nádobí, nebo prostor, kde se akce 
konala. Jeden den přivezou maso, 
další den pivo. Je opravdu výhodou, 
že to do práce nemám daleko. 

	 Jak se ti podařilo přežít covidové 
lockdowny? 

Covid přišel zhruba rok po otevření 
restaurace. V té době jsem měl už 
dva zaměstnance, se kterými jsem 
se po dohodě rozhodl ukončit 
pracovní poměr. Oba si již mezitím 
našli nová zaměstnání. Podnikání 
se tehdy mohlo udržet hlavně díky 
rozvozům a později přes výdejní 
okénka. Vrátil jsem se také k výrobě 
produktů, se kterými jsem začínal 
– oblíbených utopenců a domácích 
uzenin. Ve volných chvílích jsme 

opravili přilehlé prostory soko-
lovny, konkrétně přísálí a chodbu 
k toaletám. V samotné restauraci 
jsme modernizovali výčepní stůl. 
Nelze také opomenout, že v těchto 
těžkých časech mi významně 
pomohla i obec, tak jako všem 
dalším podnikům v Telnici.

	Co tě na tvé práci baví nejvíce? 

Pořád mě nejvíc baví vařit pro lidi, 
ale když mám zmínit něco dalšího, 
tak asi to, že po pěti letech podnik 
stále funguje. Lidé se k nám vracejí, 
a to je asi to nejdůležitější. Napří-
klad uděláme svatbu a po nějaké 
době se nám ozve někdo, koho 
vůbec neznáme, a zeptám se:  
„Jak jste na nás přišel?“ Odpoví: 
„Byli jsme na svatbě a moc se nám 
to od vás líbilo.“ To mi dělá obrov-
skou radost – nejlepší reklama je, 

když jsou lidé spokojení a sami 
si o nás řeknou. Ve zkratce by se 
dalo říct, že největší radost mi dělá 
spokojený zákazník. 

	Na jakou akci se můžeme těšit v nejbližší 
době?

Nejbližší akcí, na kterou můžete 
dorazit, budou tradiční vánoční 
minitrhy, které se konají v sobotu 
21. prosince zhruba od 15 hodin. 
Těšit se můžete na oblíbené 
stánkaře i na několik nováčků. 
U vánočního stromku si společně 
zazpíváme s dětmi z místní 
základní školy a u stánků si můžete 
vychutnat svařák na zahřátí, horké 
bramborové placky, rybí speciality 
nebo si zakoupit nějaký ručně vyro-
bený dárek na památku.

Za rozhovor poděkoval Jan Vybíral
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Telnická škola  
od září  
do prosince 
Vážení čtenáři zpravodaje, 
v podzimním okénku nabízím 
pohled na aktivity, které jsme 
v základní škole prožili. Učíme se 
nejen ve školních lavicích. Součástí 
výchovně vzdělávacího procesu 
jsou také činnosti, kterými základní 
vzdělávání doprovázíme. 

Prvňáčci již zvládli mnoho 
písmen abecedy a s pomocí páťáků 
zasadili své stromy podél cesty do 
Otmarova. Téměř všichni žáci zažili 
ukázkové hodiny házené a florbalu 
v rámci hodin tělesné výchovy. 
Děti ve školní družině spolupraco-
valy s mateřským klubem Telnické 
sluníčko při výrobě broučků na 
tradiční Uspávání broučků. Po 
několika letech jsme ve školní 
družině oživili projekt Žáci pozná-
vají Telnici, jehož cílem je seznámit 
děti s různými řemesly, podpořit 

i mateřská škola, byly přesunuty 
kvůli riziku povodní na přelom listo-
padu a prosince. Proběhla výstava 
adventních věnců a tradiční rozsví-
cení vánočního stromu spojené 
s dnem otevřených dveří.

Na počátku prosince vyjeli žáci 
třetí třídy na čtyřdenní výukový 

jejich kreativitu a vzbudit v nich 
zájem o nové věci, dovednosti 
a zkušenosti. V listopadu a prosinci 
tak žáci zjišťovali, jaké je to být 
starostkou obce, dobrovolným 
hasičem nebo místním farářem.

Oslavy výročí 780 let od založení 
obce, na kterých se podílela základní 



Škola a školka   | 17

pobyt do lesů severně od Brna. 
Všechny třídy navštívil svatý 
Mikuláš v podání páťáků a dobro-
volníci potěšili telnické seniory 
vystoupením při jejich setkání na 
orlovně. Advent jsme zakončili 
shlédnutím divadelního předsta-
vení v Žatčanech a předvánočním 
setkáním všech zaměstnanců školy.

Přeji vám všem klidné prožití 
závěru adventní doby a radostné 
prožití vánočních svátků.

Petr Gabrhel, ředitel ZŠ a MŠ Telnice

Mateřská 
škola od září 
do prosince
Po letních prázdninách – plných 
táborových dobrodružství a odpo-
činku na rodinných dovolených 
– se každý z nás už těšil na začátek 
nového školního roku. Většina lidí 
si myslí, že ve školce je září spíše 
ve znamení slziček a jekotu. Není 
tomu vždycky tak. Děti, které už 
školku navštěvovaly v minulém 
školním roce, se už moc těšily, že 
společně přivítáme nové kama-
rády a pomůžeme jim zvládnout 
nástup do školky v klidu a poho-
dičce. Myslím si, že se nám to letos 
podařilo celkem rychle už během 
měsíce září. Společně s dětmi jsme 
si během něj vytvořily pravidla 
společného soužití jak ve třídě, tak 
například na školní zahradě, kterou 
jsme navštěvovaly, díky hezkému 
zářijovému počasí, téměř každý 
den.

Na konci září nás ve školce 
navštívilo divadlo Sandry Ried-
lové s pohádkou O štěňátku. Bylo 
to velmi vydařené představení 

tvím projektoru promítala dětem 
na zeď písečné animace. Za dopro-
vodu hudby měly děti možnost 
vidět, jak vzniká třeba hrad s prin-
ceznou nebo jak se díky šikovným 
ručičkám paní animátorky během 
chvilky z princezny stane pirát 
a z hradu loď na rozbouřeném 
moři. Celý program byl velice 
zajímavý a děti i paní učitelky byly 
úplně unešené. 

V pátek 15. listopadu jsme ve 
spolupráci s Telnickým sluníčkem 
pořádali akci Uspávání broučků na 
zahradě školky. V půlce listopadu 
jsme s dětmi absolvovaly výlet do 
divadla Radost, na který se každý 
rok všichni moc těšíme. Pro děti 
je návštěva opravdového velkého 
divadla pokaždé velmi zajímavým 
zážitkem. Viděli jsme divadelní 
představení A pak se to stalo!, které 
je zinscenováno podle knihy Ester 
Staré. Je to příběh o věcech, které by 
se mohly stát, když nebudeme dělat 
běžné věci, jako je čištění zoubků, 

a děti byly nadšené. Hned v říjnu 
jsme si mohly ověřit, zda vzorné 
chování dětí při zářijovém před-
stavení nebyla náhoda. Do naší 
školky zavítalo divadlo Kača a Kača 
s programem „Dračí zpívání“. 
Na konec října byla plánována 
akce s rodiči na školní zahradě – 
podzimní tvoření a hry –, kterou 
jsme museli kvůli nepřízni počasí 
a nemoci některých paní učitelek 
zrušit. Plánujeme ale místo toho 
nějaké jarní tvoření s rodiči 
a dětmi. 

Hned na začátku listopadu nás 
čekal opravdu výborný zážitek. 
Každý rok se paní učitelky, které 
mají na starost kulturní akce v MŠ, 
snaží vybrat něco nového, co jsme 
ve školce ještě neměli. A tentokrát 
se jim povedla opravdu pecka. 
Absolvovaly jsme s dětmi program 
Písečné animace. Byla to opravdu 
skvělá podívaná. Paní Koňařová 
si přivezla velkou pískovnu se 
světelným panelem a prostřednic-
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česání vlásků, zavazování tkaniček, 
smrkání atd. Bylo to vtipné a pro 
děti velmi poučné.

A konečně nastal jeden z nejoblí-
benějších měsíců v roce – prosinec. 
Hned na začátku jsme ve školce 
s dětmi přivítaly vzácnou návštěvu. 
Mikuláš a jeho pomocníci přišli za 
dětmi do každé třídy zvlášť. Děti 
pro ně měly připravené básničky, 

představení přímo ve školce. Přijede 
divadlo Žůžo Muzička s předsta-
vením Na křídlech Andílka. Poté 
se stihneme ještě vypravit k našim 
sousedům do Žatčan, kde nám již 
tradičně žatčanské děti a ochot-
níci zahrají pohádku, kterou pilně 
nazkoušeli, a tentokrát to bude 
Kouzelný měšec. A pak se ve školce 
budeme těšit na Vánoce a děti 
samozřejmě nejvíc na dárečky. 
V úterý 17. prosince proběhne 
v mateřské škole Vánoční posezení 
s rodiči a dětmi. S dětmi nacvičíme 
krátkou besídku a rozdáme dárečky 
a přáníčka pro rodiče. Společně si 
pak rozbalíme dárečky z akce Strom 
splněných přání, která v naší MŠ 
probíhá již tradičně. 

Také v novém roce nás samo-
zřejmě čeká spousta dobrodružství 
a zábavy. Jako například karneval, 
ale o tom až zase příště. Všem 
přejeme krásně Vánoce plné klidu, 
míru a radosti nejen z dárečků.

Veronika Slezáková,  
vedoucí učitelka MŠ Telnice

písničky i nějaký ten taneček. 
Slibovaly, že už budou hodné 
a nebudou zlobit. Paní učitelky se 
za děti přimluvily, protože by jim 
bylo ve školce jinak moc smutno, 
a tak nakonec vše dobře dopadlo. 
Dokonce každý dostal od milých 
návštěvníků balíček plný dobrůtek.

V prosinci máme opravdu nabitý 
program. Čeká nás jedno divadelní 
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Koncert skupiny Dobrá otázka na orlovně

Oslavy  
výročí 780 let obce 

Vzhledem k tomu, že se původně plánovaný  
zářijový víkend oslav výročí 780 let obce  
z důvodu povodní neuskutečnil, dohodli jsme 
se se spolky i ostatními organizátory, že budeme 
slavit postupně a zařadíme do programu  
oslav akce, které budou probíhat do konce  
roku 2024. 

A tak jste se již ve čtvrtek 17. října mohli 
zúčastnit Dne Seňora na sokolovně, kde v nabídce 
bylo nejen několik druhů piva a jiných nápojů, ale 
také výborné občerstvení formou rautu. Celým 
večerem provázela mladá měnínská školní kapela 
Blue Fires. Vstupné bylo dobrovolné a veškerý 
výtěžek byl věnován na pomoc oblastem posti-
ženým povodněmi.

V sobotu 19. října se na tradiční orelské 
Drakiádě na Lopatě slétlo mnoho krásných draků. 
Vítr byl skvělý, děti, rodiče, prarodiče i tetičky 
a strýčci coby pouštěči draků také. Diplomy, 
drobné ceny a jablíčka na cestu byly rozdány 
a teplé nápoje dopity. A když organizátoři po 

půl páté už mírně prokřehlí opouštěli svoje 
stanoviště, někteří nadšenci ještě neúnavně létali.

V neděli 20. října nás potom čekalo akcí 
více. Na myslivně u rybníka připravili členové 
mysliveckého sdružení výstavu krásných trofejí 
i s odborným výkladem. Návštěvník si mohl 
prohlédnout také různé publikace k myslivectví, 
včetně odborných skript, která byla dosti obsáhlá 
a každý myslivecký čekatel musí informace z nich 
dobře znát a složit z nich zkoušku. V hasičské 
zbrojnici se konal Den otevřených dveří a výstava 
u příležitosti 130. výročí založení SDH Telnice. 
Návštěvníci si mohli projít celou hasičskou zbroj-
nicí, v klubovně v prvním patře zhlédnout foto-
grafie historické i ty současné a ve dvoře ocenit 
nejstarší zachovaný stroj – požární stříkačku PS 16 
z roku 1951. Hasičská výstroj byla pečlivě uložena 
na svém místě, před budovou lákalo k prozkou-
mání moderní hasičské auto. Pro návštěvníky byly 
připraveny drobné upomínkové předměty, pro děti 
i něco na mls.

Ve dvě hodiny téhož dne proběhlo i žehnání 
obnovených božích muk na křižovatce silnic 
Brněnská a Mrtvá. Přišli nejen Telničáci, ale také 
lidé ze Sokolnic, vždyť boží muka se nacházejí 
na hranici našich katastrů a jsou významným 
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orientačním bodem v krajině pro nás všechny. 
V úvodním slovu starostka poděkovala všem, 
kteří se na obnově podíleli, zvláště pánům Dole-
žalovým, kteří boží muka osobně vystavěli do 
původní barokní podoby, a také přítomnému 
Ivu Lorencovi, telnickému kováři, jenž restau-
roval původní kříž na kaplici. Poté otec Oldřich 
Chocholáč vyzval ke zpěvu a následně provedl 
samotný žehnací obřad. Požehnání na své cesty 
pak dostali všichni, kteří se zde setkali, ať už  
dorazili pěšky, či přijeli na kole.

A od čtyř hodin pak na orlovně začínal koncert 
kapely Dobrá otázka. Toto folkové sdružení šesti 
hudebníků hraje autorské písně. Dívky a kluci  
nám hráli na kytary, klávesy, baskytaru, ukulele, 
housle, irské a zobcové flétny, kalimbu, akordeon  
a bicí nástroje.  Zpívali nádherně a jejich písně byly 
krásné a lidské. Texty písní vycházely z toho, co sami 
zažívají, co cítí, jaké si kladou otázky. Do podzim-
ního odpoledne přinesli všem posluchačům poho-
dovou atmosféru a náladu plnou povzbuzení. 

Bohumila Hrazdírová, místostarostka obce

Rybářské  
závody dospělých  
na telnickém rybníku

Dne 5. září se na telnickém rybníku konaly tradiční 
rybářské závody dospělých, které jsou již pevnou 

součástí místních událostí a těší se oblibě mezi 
místními rybáři. Letošní ročník, i přes nepřízeň 
počasí, přinesl nejen napínavé chvíle u vody, ale 
také velmi zajímavé úlovky.

Na startu se letos sešlo celkem 18 závodníků. 
Všichni přítomní i organizátoři však věděli, že 
úspěch akce vždy záleží i na počasí, a to nám 
tentokrát bohužel nepřálo. Ani silný vítr a dešťové 
přeháňky však rybáře neodradily, a na rozdíl od 
předchozích ročníků jsme byli svědky velmi pozoru-
hodných úlovků.

Nejdelší rybou dne se stal jeseter, kterého z vody 
vytáhl pan Ivo Šrot, a zaslouženě tak získal ocenění 
za největší úlovek. Druhou největší rybu, amura, 
ulovila slečna Vendy Bučková, která se postarala 
o napínavou chvíli závodů. Celkové prvenství, tedy 
ocenění za nejvíce nachytaných centimetrů ryb, si 
nakonec odnesl Martin Kočí, který tím potvrdil své 
rybářské dovednosti.

Po závodech na všechny účastníky i návštěvníky 
čekalo pohoštění v podobě kapřích specialit, připra-
vených hned na tři různé způsoby. Tento gastrono-
mický zážitek ocenili nejen závodníci, ale i diváci, 
kteří se přišli podívat na rybářské souboje a užít si 
den u vody.

Děkujeme všem, kteří se na letošních závodech 
podíleli, a gratulujeme vítězným rybářům. A děku-
jeme také obci Telnice za finanční podporu této 
akce. Za rok se opět sejdeme a popřejeme si Petrův 
zdar!

Štefan Chovanec, Rybáři Telnice

Zájezd do Cíferu 
V sobotu 28. září jsme se na pozvání naší slovenské 
partnerské obce Cífer vypravili na Cíferské 
hodové slavnosti. Autobusovou dopravu nám 
zajišťoval opět pan Jíra, který nás doprovázel již 
minule, takže našich 16 účastníků zájezdu bylo 
spokojeno a věděli jsme, že jsme v dobrých rukách 
a přijedeme včas.

Cíferské slavnosti probíhají celý víkend, my jsme 
však směřovali na hlavní program, který probíhá 
v sobotu. V nedávno otevřeném Archeoparku v Páci 
nás již v půl jedenácté vítali v lidovém kroji. Potom 
jsme se přesunuli na prohlídku zámku v nedalekých 
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Voderadech, který je po sedmi letech komplexně 
rekonstruován a stal se velmi krásným šlechtickým 
sídlem. Potom už jsme pospíchali na městský úřad 
do Cíferu, abychom se posilnili obědem a mohli se 
připravit na odpolední krojovaný průvod. Na úřadě 
se o nás skvěle starali přátelé ze Spolku důchodců 
v Cíferu a z pétanquového klubu. 

Ve čtrnáct hodin pak začal hlavní odpolední 
program. U kostela sv. Michaela archanděla byli 
starostou obce Marošem Saganem a také místním 
panem farářem Mons. Jánem Bučíkem přivítáni 
všichni, kdo přišli do slavnostního průvodu. Cíferští 
divadelní ochotníci zahájili program vstupní 
scénkou ze života místní šlechty a potom už jsme 
vyrazili průvodem po obci. V čele průvodu jel kočár 
s představiteli místní šlechty, za ním šli hasiči 
praporečníci, pan farář, starosta Cíferu a místosta-
rostka Telnice v krojích, představitelé další družební 
obce, rakouského Prellenkirchenu, děti z místní 
školy, zástupci spolků, sousedních obcí a různé 
folklorní skupiny. Doprovázel nás dokonce alego-
rický vůz v podobě traktoru s krásně nazdobenou 
vlečkou. V hudebním doprovodu se střídala tři 
hudební tělesa. Po cestě byly dvě zastávky s občers-
tvením a vínem, na té první byli místním ku pomoci 

také stárci z Telnice, zde se také tančilo a zpívalo. 
Průvod byl zakončen vstupem do areálu sportov-
ního stadionu. 

Zde bylo postaveno podium, na kterém vystou-
pily se svými programy děti ze školy, skvělá kapela 
z rakouského Prellenkirchenu a ostatní folklorní 
skupiny. V areálu byly umístěny stánky s občerst-
vením, s háčkovanými ozdobami, interaktivními 
ručně vyráběnými hračkami pro děti, ubrusy, 
perníčky a dalším zbožím a dobrotami. O nás, 
účastníky z Telnice, bylo velmi dobře postaráno, 
dokonce i s drobnými dárky. Závěrem programu 
jsem jako místostarostka převzala z rukou pana 
starosty Sagana Děkovný list u příležitosti  
780. výročí naší obce. 

A už se chýlil večer, stíny se prodlužovaly a my 
jsme museli vyrazit na cestu domů. Dohledali jsme 
již tradičně se ztrácející telnické vinaře, nabalili 
jsme do krabice kroj a příjemně znaveni vyrazili  
na Moravu. 

Musím říci, že ti, kteří byli na hodech v Cíferu 
poprvé, viděli trochu jiné hody, než jaké jsou u nás. 
Jedná se spíše o takový folklorně hudební festival 
a nejvíce se tančí v průvodu při občerstvovacích 
zastávkách. Přátelská atmosféra je však opravdová, 
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péče o návštěvníky skvělá a snaha o podporu tradic 
a kultury v jejích různých podobách je zřejmá. 
Děkujeme tedy Cíferským za vřelé přijetí, za péči 
a zájem o prohlubování přátelství družebních obcí, 
za to, že jsme vždy upřímně vítáni. 

Bohumila Hrazdírová a Božena Veselá

Vlastní cestou! 
Akce známá jako Den Bernarda měla po covidu 
smůlu. Kvůli epidemickým opatřením se rušila 
a celoplošně se už pak nikdy neobnovila. Hospody 
se musely individuálně přihlásit, že ji chtějí uspo-
řádat. Ještě loni to bylo možné, ale zájem byl velmi 
malý. Proto ji pivovar podle našich informací 
definitivně ukončil. Leda že… leda že by se našla 
hospoda, která si jede „vlastní cestou“! A tak máme 
akci zpátky, jen pod názvem „Den Seňora“. 

Letošní ročník pořádaný 17. října jsme vzhledem 
k nedávným událostem pojali charitativně a výtěžek 
z dobrovolného vstupného jsme poslali do oblastí, 

kde povodně udeřily nejsilněji. V tom nám vyšla 
vstříc kapela Blue Fires z nedalekého Měnína, která 
v duchu této myšlenky zahrála zadarmo. Během 
večera jsme si mohli poslechnout spoustu známých 
písniček napříč žánry a muzikanti sklidili od 
publika ovace. 

Jako v předchozích letech jsme pro zájemce 
rezervovali stoly po celé sokolovně. Letos to šlo 
neuvěřitelně rychle: bylo plno už týden před 
samotnou akcí. A ano, pořád mluvíme o čtvrtku. 
Po loňském ročníku jsme opět zavedli pár změn 
a myslíme si, že se nám podařilo celou akci zorga-
nizovat efektivněji. Samozřejmě nám k tomu hodně 
pomohl velmi oblíbený „all-you-can-eat“ bar, který 
se tradičně nacházel v Pekle. 

I když původní akci už možná nikdy nezažijeme, 
rádi bychom v ní pokračovali. Ačkoli pod jiným 
názvem, ale stále se stejnou myšlenkou. Závěrem 
bychom rádi poděkovali kapele z Měnína za skvělé 
vystoupení, Sokolu a obci Telnice za spolupráci 
a všem, kteří přišli. Těšíme se na další ročník zase  
ve čtvrtek!

Za pořadatele Michal Sobotka
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Drakiáda 
 

V sobotu 19. října se opět jako každý podzim 
konala Drakiáda. Tradičně na krásném místě za 
Telnicí, na Lopatě. I když se původně inzerovaný 
termín přesunul o týden později, počasí nám 
nakonec přálo. Od dvou hodin odpoledne se 
začali scházet nadšení cvičitelé draků, děti, 
rodiče, prarodiče i tetičky a strýčci, kteří měli 
s pouštěním někdy víc práce než děti samotné. 
Někteří vydrželi po celou dobu, někteří se 
přidávali později. Nakonec bylo zaevidováno  
41 dětí, které přihlásily svého draka k letu. Většina 
draků byla kupovaných, s různými vzory, objevilo 
se však i několik draků vyráběných ručně. Jsme 
rádi, že děti využily možnosti vyrobit si draka 
na orlovně pod vedením odborníků. Úspěšnost 
létání byla vysoká, vítr příznivý a nálada skvělá. 
Pro děti byl připraven na povzbuzení čaj, pro 
dospělé kávička a něco zdravotního k tomu. 
Pouštěli jsme draky až do půl páté, kdy už i my 
organizátoři jsme byli mírně prokřehlí.  

Děti obdržely diplomy, nějakou tu dobrotu 
a zdravé jablíčko k tomu. Příjemně unaveni 
a s dobrým pocitem, že se den vydařil, jsme se 
vypravili domů. 

Bohumila Hrazdírová, Orel Telnice

Setkání Klubu  
aktivních seniorů 

Po dvouměsíční prázdninové odmlce jsme se 
v KLASu sešli 10. září. Vzájemně jsme se přivítali 
a zazpívali si další píseň ze zpěvníku. Nato jsme 
se krátce vrátili k minulému pátku, kdy jsme 
společně se starostkou navštívili v brněnském 
kampusu Fakultu sportovních studií MU Brno: 
Během dopoledne a části odpoledne tam proběhlo 
skupinové cvičení pro seniory, individuální měření 
hustoty kostí, motorické testy, ukázka silového 
cvičení pro seniory a krátká přednáška. Shodli 
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jsme se, že tato akce byla prospěšná, a děkujeme 
organizátorům za možnost zúčastnit se. Hlavním 
tématem setkání po prázdninách byl „Návrat do 
školních lavic ve vzpomínkách“. V úvodu jsme si 
přečetli něco z historie, o zavedení povinné školní 
docházky Marií Terezií, o neblahých podobách 
tehdejší výuky, každodenních tělesných trestech 
apod. Senioři se mohli jednotlivě vyjádřit a sdělit 
své zkušenosti s třídními kolektivy a učiteli, nebo 
s využíváním volného času v dětství. Trošku došlo 
i na srovnání trávení volného času tehdy a dnes. 
Na řadu pak přišel pracovní list s přesmyčkami 
a doplňováním slov na danou hlásku. Taky jsme 
popřáli dvěma oslavenkyním a pochutnali si na 
sladkostech, které donesly.

Další setkání se uskutečnilo 24. září. Po přivítání 
zazněla další lidová píseň a následovalo procvi-
čení dlouhodobé paměti. V hlavním tématu jsme 
si připomněli některé z významných českých 
básníků 20. století, jako byli Jaroslav Seifert, 
Josef Hora, František Halas, Vítězslav Nezval 
a další. Větší pozornost pak byla věnována tvůrcům 
druhé poloviny 20. století, osobnostem jako Jan 
Zahradníček, Václav Renč, Jan Skácel, Josef Kainar 
a jiným. Na řadu pak přišel pracovní list s plněním 
dílčích úkolů pro aktivizaci seniorů. Potom už 
k nám zavítala paní místostarostka a poté, co 
zodpovídala všechny naše dotazy, nám nabídla 
možnost přispět vlastními výpěstky do dožínkové 
výzdoby v našem kostele.

Dne 22. října jsme se opět sešli v naší klubovně. 
Po přivítání následovala píseň a krátké procvi-
čení paměti. V hlavním tématu jsme si zopakovali 
znalosti o českých malířích 19. a 20. století. Mnozí 
z nich se stali světoznámými. Padla jména jako  
M. Aleš, V. Hynais, P. Brandl, A. Chittussi, J. Mařák, 
F. Kupka, V. Brožík, M. Švabinský, A. Slavíček,  
K. Svolinský, J. Mánes, J. Uprka, H. Zmatlíková,  
A. Mucha, J. Lada a jiní. Přečetla jsem zajímavosti 
z jejich života i o útrapách, kterými si někteří 
z mistrů prošli vlivem doby, ve které žili. Prohlídli 
jsme si některé reprodukce a pověděli si o svých 
zkušenostech z výstav výtvarného umění.  
V pracovním listu jsme si pak procvičili pohoto-
vost, představivost a trpělivost. Z vedení obce se 
dostavila paní místostarostka a ochotně reagovala 
na naše dotazy.

V úterý 12. listopadu jsme v úvodu našeho 
setkání při rozsvícených svíčkách vzpomněli 
na seniory, kteří nás opustili. Na řadu pak přišla 
další píseň ze zpěvníku. Následovala gratulace 
a přípitek na zdraví jedné z nás. Maruško, 
především to zdraví!  Cvičení paměti proběhlo 
formou hry na básníky: na daný první řádek 
 verše se každý z nás pokoušel vytvořit další řádek 
tak, aby se to rýmovalo. Po chvíli přemýšlení 
už každý psal, a nakonec jsme se navzájem 
pochlubili svými výtvory. V hlavním tématu  
jsme se zamýšleli nad biblickým Desaterem. 
Přečetli jsme si něco o původu Desatera a řekli 
si více o jednotlivých pravidlech. Ta by měla 
být inspirací pro všechny lidi, ať už věřící, nebo 
nevěřící. Shodli jsme se na tom, že pokud by se 
jimi všichni lidé řídili, byl by život jiný, než  
jaký je. Jde vlastně o jakési etické minimum. 
V pracovním listu jsme procvičili antonyma 
a nějaký úkol zbyl i na doma. Po přestávce na čaj 
pak měli senioři možnost vyjádřit se k plánu 
KLASu na příští rok.

Na konec chci poděkovat všem členům KLASu 
za organizování hry pétanque, která probíhala 
v úterky, kdy nebylo setkání klubu. S klesajícími 
teplotami jsme s hrou přestali, ale s příchodem 
jara určitě zase začneme. Tato setkání na soko-
lovně nám přinášejí nejen radost ze hry a ze soutě-
žení, ale i možnost pobýt na čerstvém vzduchu při 
nenáročném pohybu.

Marie Fialová, KLAS Telnice

Pétanque přináší našim aktivním seniorům radost ze hry  
a soutěžení
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Podzim v naší 
farnosti 
Podzim v naší farnosti se nesl na 
vlně tradičních aktivit. Znovu jsme 
rozjeli seriál večerů chval, přičemž 
byl stanoven pravidelný termín 
– každý třetí čtvrtek v měsíci. Do 
konce letošního roku se usku-
teční ještě jedno setkání, a to 19. 
prosince od 19 hodin v kostele sv. 
Jana Křtitele. Rozběhl se i projekt 
farní kavárny, který tentokrát 
podpořil i misijní sbírku, jež se 
uskutečnila o misijní neděli. 
Naše farnost také vybrala nemalé 
množství finančních prostředků, 
kterými jsme chtěli podpořit 
celonárodní církevní sbírku na 
podporu lidí postižených  
povodněmi. 

Znovu jsme začali učit nábožen-
ství v Telnici. Začátkem školního 
roku se spustily také schůzky pro 
ministranty (ty sportovní každé 
úterý na sokolovně od 16 hodin,  
ty klubové každou středu od 15.30 
na faře) a tanečně-hudební kroužek 
pro děvčata (každé úterý od  
17 hodin). V úterý připravujeme 
také mši svatou pro děti (od 17.30), 
přičemž se šest dobrovolníků podílí 
na katechezi pro děti. Máme radost 
z toho, že se začíná probouzet nové 
společenství naší mládeže a jeden 
z mladých ministrantů vstoupil do 
katechumenátu – tedy do přípravy 
na křest.

Hned po prázdninách jsme si 
užili besedu otcem Oldřichem 
Chocholáčem o letních olympij-
ských hrách v Paříži, které prožil 
v roli kaplana českého olympij-
ského týmu. Zaplněný kostel 
naslouchal jeho poutavému vyprá-
vění o zážitcích z největší sportovní 
události v letošním roce. Děkujeme! 

v nějaké jiné obci, kde se nachází 
kostel zasvěcený sv. Václavovi. 
Tentokrát naše cesty vedly do 
Tišnova a Předklášteří, o čemž níže 
informuje paní delegátka Anna 
Nečasová. O den později jsme 
také poděkovali za úrodu a moc 
děkujeme všem, kteří připravili 
nebo podpořili krásnou výzdobu 

V úterý 17. září jsme se rozloučili 
s dlouholetým kostelníkem panem 
Vladimírem Králem (vzpomínka 
na něj je na str. 8–10 tohoto zpra-
vodaje), který pro naši farnost 
za svého života vykonal mnoho 
dobrého.

Státní svátek 28. září naši farníci 
v posledních letech slaví vždy 



26 | Telnický zpravodaj | prosinec 2024

v našem kostele. Ve čtvrtek 3. října 
2024 se naši prvokomunikanti 
spolu s dalšími stovkami těchto dětí 
zúčastnili velkého setkání na Petrově 
a užily si zábavného programu 
okolo brněnské katedrály. O týden 
později se pak naše farnost radovala 
z velkého štěstí dvou novomanželů, 
Lucie Jahodové a Františka Hrazdíry. 
Při jejich svatbě v kostele vystoupila 
naše farní schola.

V neděli 20. října 2024 byla 
v rámci akcí k 780. výročí obce 
požehnána nově rekonstruovaná 
boží muka na Mrtvé, jejichž obnovu 
zajistila obec po dopravní nehodě, 
při níž došlo k jejich destrukci.

Ačkoliv je dnes již Ministrantská 
olympiáda akcí šlapanického 
děkanství, přesto se její významná 
část odehrává v Telnici a za pomoci 
jádra místních organizátorů. Naši 
kluci velmi úspěšně reprezentovali 
nejen naši farnost, ale i vesnici mezi 
šedesáti týmy z celé jižní Moravy. 
Více o této mimořádné akci v samo-
statném článku.

Po uzávěrce vydání tohoto 
zpravodaje se uskutečnil seminář 
s Josefem Byrtusem s názvem: 
Cesta k pramenům slov biblické 
hebrejštiny, na který bylo přihlá-
šeno několik desítek účastníků. 

Podzim nám také přinesl rekon-
strukci čelní strany fasády hlavní 
farní budovy. Za finanční podporu 
těchto prací děkujeme obci Telnice. 
Nyní již opravená fasáda na našem 
náměstí krásně svítí čerstvými 
barvami. V příštím roce bychom 
rádi pokračovali opravami dalších 
části fasády.

Všichni nyní prožíváme adventní 
čas a připravujeme se na ten 
vánoční. Čas, kdy si připomeneme 
betlémské události, které kdysi 
změnily svět. A mění ho dodnes. 
A tak přejeme i vám, aby tento 
vzácný čas v dobrém proměnil 

Tentokrát nám pětistovka účastníků 
svým počtem rozhodla, že zahájení 
nemůže nastat v Telnici – náš kostel 
už by těmto počtům nestačil.

A tak jsme v sobotu 8. listopadu 
vyrazili do újezdského kostela sv. 
Petra a Pavla, kde jsme zaplnili 
všechna místa k sezení a k tomu 
část míst ke stání. Asi 15 kněží 
v čele se šlapanickým děkanem 
Petrem Hoškem a telnickým 
farářem (olympijským kaplanem 
a současně nejbarevnějším cele-
brantem) požehnalo našemu olym-
pijskému ohni, celému dni i všem 
účastníkům. Ti se rozdělili na svá 
sportoviště, přičemž nejmladší 
kategorii odvezl do Telnice autobus 
pana místostarosty z Prace (děku-
jeme). 

Telnice tedy byla ve sportovní 
hale, sokolovně a na orlovně 
zaplněna dětmi prvního stupně 
ZŠ, které se utkávaly v týmových 
(fotbal, florbal, znalostní testy) 
i individuálních soubojích (stolní 
tenis). Všude bylo plno, všude bylo 
slyšet dětský smích a fandění. 
Radost a pozitivní emoce se nesly 
všemi prostory. Celkem 23 týmů se 
během dne prostřídalo při všech 

i životy ve vašich rodinách. 
Radostné Vánoce!

A srdečně vás také zveme 
k návštěvě štědrovečerní mše svaté 
zaměřené pro děti, která se usku-
teční 24. prosince od 16 hodin. 
Následně pak také pro širokou 
veřejnost otevřeme náš kostelní 
betlém (25. a 26. prosince  
od 14 do 18 hodin). Snad se podaří 
také uspořádat štěpánské koledo-
vání v našem farním kostele. 

František Kroutil,  
jménem telnické farnosti

Ministrantská 
olympiáda  
byla (opět) 
rekordní
Ani snad nedozněly fanfáry 
z poslední ministrantské olym-
piády, když se otevřely „brány“ osmi 
sportovních hal a tělocvičen, do 
kterých vběhly stovky čerstvě natré-
novaných a svěžích ministrantů. 
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disciplínách a večer zase odjelo 
autobusem do Újezdu u Brna, kde 
ve sportovní hale probíhal finálový 
program.

To v Měníně a Rajhradě se usídlili 
staří pardálové, tedy středoškoláci 
a starší. Třináct týmů si kromě 
sportu užilo i spousty dámských 
i dívčích organizátorek, které se 
(posíleny o jednoho muže) posta-
raly o bezvadný sled všech zápasů 
a zajímavých soubojů.

V Újezdu u Brna se usídlili 
prostřední věkové ročníky, tedy 
děti a mládež druhého stupně ZŠ. 
Školní tělocvična poskytla zázemí 
pro stolní tenis (díky místnímu 
stolnotenisovému oddílu) a také 
testovací místnost na ministrantské 
znalosti. O to, aby nám neumřeli 
sportovci hlady, se starala Terezka 
Trávníková s Markétkou Krouti-
lovou, které tvořily mobilní tým se 
všemi dobrotami, kterými je vyba-
vili (pra)rodiče a různí dobrovolníci 
– moc děkujeme! 

Velká újezdská sportovní hala 
pak hostila fotbal a florbal, přičemž 
se hrálo na dvou zmenšených 
sportovních plochách. Po odehrání 
všech naplánovaných zápasů 
nastala chvíle pro finálový program. 
Do haly se sjeli všichni účastníci 
ze všech sportovišť a děvčata 
z telnické scholičky, která svým 
vystoupením krásně rozezpívala 
a roztleskala publikum. To bylo 
nažhavené na exhibiční zápas, 
ve kterém se poprvé v historii 
utkal výběr brněnské diecéze pod 
vedením generálního vikáře Mons. 
Pavla Kafky s nejlepšími fotbalisty 
ze starých pardálů. Těmi se stali 
naši hoši z týmu Telnice E, kteří 
v průběhu olympiády neztratili ve 
fotbale ani bod a obdrželi od svých 
soupeřů jen jediný gól. Taková síla 
se postavila kněžskému výběru 
a bylo to znát. Kluci prokázali 

medaile si odvezli naši nejstarší 
bojovníci, když uspěli nejen ve 
fotbale, ale i v ministrantských 
testech, a tím dosáhli na nehynoucí 
slávu olympijských vítězů! Všem 
našim klukům gratulujeme a děku-
jeme za bezvadnou reprezentaci!

Velké poděkování patří pěti 
desítkám pořadatelů z řad rodičů 
a dalších dobrovolníků, dále 
kněžím a vůbec všem, kterým ze 
srdce záleželo na tom, abychom ten 
den prostě dobře zvládli. A právě 
díky všem se to opravdu povedlo. 
Velké díky a zase někdy na viděnou 
na olympijských kolbištích!

František Kroutil,  
jménem všech organizátorů

Svato-
václavská 
pouť  
do Tišnova
Již řadu let se vypravujeme na 
poutní zájezdy na místa, která 
jsou zasvěcena různým světcům 

(samozřejmě) o něco lepší fyzický 
fond, navíc na rozdíl od kněží 
měli velkou lavičku na střídání. 
A přestože se hra přelévala z jedné 
strany hřiště na druhou, telničtí si 
nenechali vítězství ujít a zvítězili po 
zásluze 3:2.

Po tomto krásném a fanoušky 
podporovaném pohodovém 
utkání přišlo na řadu vyhlašování 
výsledků, při kterém pomáhal také 
slavkovský děkan Jiří Janoušek. 
Šedesát ministrantských týmů si 
převzalo různá ocenění a odměny, 
i když největší odměnou bylo jejich 
vzájemné společenství. Velmi 
dobrá atmosféra a dobrý duch celé 
akce zavál do srdcí a myslí všech 
přítomných. Z reakcí po olympiádě 
soudím, že si mnozí s sebou domů 
odnesli něco velmi krásného a snad 
budou v dobrém vzpomínat na 
parádní den plný fair-play. 

Za Telnici se zúčastnilo celkem 
pět reprezentačních týmů, přičemž 
Telnice A získala bronzový pohár 
v nejmladší kategorii, v téže věkové 
úrovni se Telnice B umístila na 
pěkném 15. místě z 23 družstev. 
Telnice C a Telnice D obsadily 
15., resp. 16. místo v nejsilnější 
konkurenci 24 mančaftů. No a zlaté 
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byla v 9 hodin sloužena naším 
panem farářem Oldřichem slavná 
mše svatá k uctění památky 
sv. Václava. Té jsme se zúčast-
nili nejenom my, ale i domácí 
a přespolní farníci, dokonce i lidé 
z míst, kde dříve otec Oldřich 
působil. Po mši svaté jsme měli 
dostatek času, abychom obešli 
poutní krámky. Poté jsme odjeli 
do Předklášteří na oběd a po 
něm následovala prohlídka kláš-
tera Porta Coeli, což v překladu 
znamená Brána nebes. 

V tomto klášteře žije komunita 
sester cisterciaček, která tu  
působila již ve 13. století.  

a na kterých svěřujeme své životní 
obtíže a starosti do rukou Božích. 
Tentokrát jsme se vydali 28. září na 
svátek sv. Václava – patrona našeho 
národa – do Tišnova. Těšili jsme se 
na návštěvu chrámu sv. Václava, 
který je chráněnou kulturní 
památkou.

Tišnovský chrám byl postaven 
v polovině 15. století na místě 
původního dřevěného kostelíka. 
Věž kostela bývala dříve samo-
statnou hláskou a její založení 
dokládá zachovaný nápis z roku 
1543. Kostel byl v dobách tureckých 
výbojů opevněn. Torzo kamenné 
hradby se střílnami se dochovalo 

před hlavním průčelím. Nynější 
podobu získal kostel během 
přestavby v polovině 19. století, 
kdy byla hlavní loď prodloužena 
asi o deset metrů a spojena s věží. 
Na jižní straně byla také přistavěna 
mariánská kaple. Na věži kostela 
jsou umístěny čtyři zvony, nejstarší 
pochází z roku 1666 a největší 
z roku 1672 (900 kg). Dominantou 
interiéru kostela je obraz sv. Václava 
na hlavním oltáři, který je dílem 
vídeňského malíře Dollingera. 
Kostel je vystavěn na kopci, a tak 
jsme si užili celkem pěkné vyhlídky.

Jelikož si naši farníci z Prace, 
Telnice a Sokolnic vyjeli na pouť, 
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Za husitských válek byl však klášter 
vypálen a v letech 1426–1436 zcela 
zpustošen. V roce 1436 se klášter 
podařilo znovu obnovit, ale při 
vpádu švédských vojsk v letech 
1619–1625 se opět nevyhnul 
dobývání. Za císaře Josefa II. byl 
klášter přestavěn na textilní manu-
fakturu. Až po sto letech se sem 
znovu vrátily cisterciačky z kláš-
tera v Marienthalu a v roce 1901 
zde byl znovu obnoven řeholní 
život. V roce 1950 jejich činnost 
pro změnu zastavil komunistický 
režim. K dalšímu obnovení řehol-
ního života došlo po roce 1989. 
V letech 2019–2020 tu proběhla 
rekonstrukce. V roce 2022 se 
pak klášter stal národní kulturní 
památkou.

Centrem kláštera je bazilika 
Nanebevzetí Panny Marie, kterou 
zbudovala dcera uherského krále 
Bély III. Konstancie Uherská, 
druhá manželka českého krále 
Přemysla Otakara I. Protože si 

Kostel sice nemá věž, ale nachází 
se zde čtyřboká zvonice. Vedle 
hlavního vstupu je renesanční 
plastika Krista na Olivetské hoře 
z 16. století.

Samotnou vnitřní krásu však 
nelze ničím popsat, chce to prostě 
vidět a zažít. Pro nás to přeci není 
zase tak daleko. Není to vlastně 
ani kostel, spíš bych to nazvala 
bazilikou nádhery, vkusu, umění 
a oslavy svatých, kteří vévodí 
tomuto chrámu. Po obsáhlém 
výkladu mladičké průvodkyně 
jsme se písní k uctění Panny Marie 
rozloučili s tímto krásným místem 
a odjeli zpět k našim domovům. 

Díky patří panu řidiči Sedláč-
kovi za klidnou a bezpečnou jízdu, 
a hlavně našemu otci Oldřichovi za 
mši svatou s požehnáním pro nás 
poutníky, naše rodiny a všechny, 
kteří s námi nemohli být na této 
nádherné pouti.

Anna Nečasová

tehdy lidé velice vážili půdy, 
která je živila, nařídila královna 
Konstancie vysušit močály. 
A tak se tehdy mohl začít stavět 
klášterní komplex. K vysvě-
cení došlo v roce 1239. V témže 
roce zde byl pohřben moravský 
markrabě Přemysl (syn Konstancie 
a Přemysla Otakara I.). Sama 
Konstancie v tomto klášteře o rok 
později, tedy v roce 1240, zemřela 
a byla také pochována.

S chudobou sochařské výzdoby 
kontrastuje honosný západní 
portál (viz foto), ojedinělá 
památka celé střední Evropy. 
Portál je rozdělen do pěti stupňů. 
Zleva i zprava nalézáme ležící lvy 
a také kamennou krajku a vinné 
listy s hrozny, které se střídají se 
sochami apoštolů. Nad vchodem 
je vidět tympanon, což je svislá 
ploška ve štítu chrámu mezi hlavní 
římsou a střechou, s ústřední 
postavou Krista, po bocích má 
mužskou a ženskou postavu. 
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Házenkářská sezóna 
v plném proudu 

Již od konce července se začali na druholigovou 
sezónu házené připravovat družstva telnického 
Sokola. Muži nově pod taktovkou Jaromíra Popely 
ve spolupráci s Alešem Strakatým, dorostenci 
opět s trenérem Davidem Bímem a vedoucím 
družstva Michalem Horáčkem. Ještě před startem 
2. ligy se rozběhla úvodní kola Českého poháru 
– pro Telnici to znamenalo utkání na horké půdě 
Nových Bránic, kde jsme potvrdili podařenou 
letní přípravu a postoupili. Navázat se pak poda-
řilo i v souboji s ambiciózním celkem Kuřimi, 
a fanoušci se tak mohli těšit i na další pohárový 
zápas, tentokrát již s účastníkem 1. ligy Tatranem 
Bohunice. Přestože hosté z Brna v zápase ani 
jednou nevedli, podařilo se jim utkání v posled-
ních vteřinách srovnat a zajistit si postup do 
dalšího kola Českého poháru v loterii sedmimetro-
vých hodů.

Druholigová soutěž nezačala pro náš tým 
vůbec dobře, nečekaný kolaps na hřišti Hustopečí, 
následně celá řada nemocí a zranění dostala tým 

do nepříjemné situace a v kombinaci s poměrně 
těžkým losem byl výsledkem propad tabulkou.  
Až následné zápasy na domácí půdě mohly telnické 
fanoušky potěšit. Na jaro se chceme poctivě 
připravit a v odvetách ukázat sílu. Hned v lednu 
nás čeká mezinárodní konfrontace v Cíferu, zimní 
soustředění na Vysočině a tvrdá příprava v domá-
cích podmínkách přetlakové sportovní haly.

Dorostenci obhajují v letošní sezóně loňské  
3. místo v druholigové soutěži, která má 
i letos velmi rozháraný program. Soupeři jsou 
nevyrovnaní: na dně tabulky se trápí mladý celek 
Uničova, na čele pak dominují týmy z Litovle 
a Velkého Meziříčí. My máme i letos konkuren-
ceschopný tým, nejen sestavený z „Telničáků“, 
ale také doplněný o kluky z okolí, kteří zde našli 
dostatek prostoru pro svůj herní růst. Celou řadu 
kluků ze Sokola Telnice můžeme vídat v 1. lize 
mladšího i staršího dorostu, kde v nových týmech 
mnohdy plní roli klíčových hráčů. Velkou radost 
máme i letos z nominací našich odchovanců do 
reprezentačních výběrů, kde se mezi kadety nově 
objevuje Matěj Habiger a na svou šanci mezi 
náhradníky čeká i brankář Ladislav Dvořák.

Žákovská družstva hrají i letos sezónu formou 
turnajů Jihomoravské ligy. Pro každou z kategorií 

Družstvo mužů v letošní sezóně
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připadly dva turnaje během podzimu také do 
telnické nafukovačky – tyto jsme zvládli sportovně 
i organizačně uspořádat. Domácí týmy se na nich 
vždy prezentují bojovnými výkony a moderním 
pojetím házené. Na jaře se na další klání můžete 
přijít podívat – rádi vás v hledišti přivítáme. 

David Bím, oddíl házené Sokol Telnice

Minižácký podzim 
Novou házenkářskou sezónu jsme v září zahájili 
náborem nových, do pohybu nadšených dětí. Letos 
se náš klub rozrostl o více než 20 nováčků, z nichž 
polovina je z Telnice a další dojíždějí z Kobylnic, 
Prace, Milešovic, Žatčan, Měnína, Moutnic nebo 
až z Vranovic. Většina z nich, ti nejmenší, trénují 
v sále sokolovny jako minipřípravka a s trenér-
kami rozvíjejí především obratnost při společných 
hrách. Posily ale dorazily i do starších skupin 
přípravky a minižáků a byly již zapojeny do zápa-
sového rytmu.

Ten zahájili naši starší minižáci účastí na 
Házenkářském festivalu v Lovosicích, kterého se 
účastnilo 72 celků ze tří zemí. Mladší minižáci se 
pak ve stejném termínu představili na Memoriálu 
Libora Koníčka v Sokolnicích. Obě družstva se zde 
umístila v druhé polovině tabulky. 

Otvírákem telnického hřiště byl 12. září 
pohárový zápas mužů proti silné Kuřimi. Do 
nažhavení obecenstva se však zapojili i minižáci, 
když zajistili sérii šesti předzápasů s Hostěrád-
kami-Rešovem. A my víme, že to byl ten klíčový 
faktor, který následně pomohl mužům k postupu 
do dalšího kola! Obě kategorie mladších i starších 
minižáků jsme měli obsazené na turnaji jihomo-
ravské ligy v Juliánově a na turnaji, který organizo-
valy Sokolnice v telnickém azylu. Z důvodu nižší 
vytíženosti hráčů jsme se domluvili s Újezdem 
u Brna a navštívili jejich trénink pro další přátelské 
zápasy. Naše týmy měly výraznou početní i herní 
převahu a zápasy nám byly dobrou přípravou na 
blížící se domácí turnaj.

Turnaj minižáků v Telnici se konal 3. listopadu. 
V naší nafukovací aréně jsme přivítali celky  
z Veselí nad Moravou, Hodonína, Ivančic  

Novinka letošní sezóny: sestava pro dívčí turnaj
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a Hostěrádek-Rešova. Sami jsme nezůstali pozadu 
a nasadili hned čtyři domácí týmy! Dva zkušené týmy 
starších minižáků s ročníky 2014 a 2015 a v jedné 
kategorii startující sehraný tým mladších mini-
žáků ročníků 2016 a 2017 a začátečníků z přípravky 
ročníků 2018 a 2019. Početnému publiku se tak 
představilo 100 hráčů a z nich rovnou 31 telnických 
nadějí. Již tradičně bývá podzimní domácí turnaj pro 
naše začínající hráče, kteří se již naučili základům 
házené, první příležitostí ukázat své těžce nabyté 
dovednosti. Respekt za statečnost si letos zaslouží 
především Anička, Anitka, Bětka, Patrik, Terezka 
a Vendulka. Ať vás mnoho let vidíme na hřišti stále 
tak nadšené!

Trendem posledních let miniházené v Telnici 
je vyšší účast děvčat. Využili jsme tak příležitosti 
a přihlásili naše družstvo na dívčí turnaj do Kuřimi. 
Stalo se tak po mnoho letech, otázka pro pamět-
níky je, zda někdy vůbec Telnice vyslala své repre-
zentantky na čistě dívčí turnaj. Tým byl složený 
z hráček, které běžně nastupují s chlapci ve třech 
různých týmech. Radost, že se všechny potkaly, byla 
vidět v kabině i na hřišti, kde spolu krásně kombi-
novaly a vzájemně se doplňovaly. V minižácích je 
naprosto běžné, že spolu hrají děvčata i chlapci, 
protože zde není znát žádný výkonnostní rozdíl, ale 
vyčlenění děvčat zvlášť je pro ně velice osvěžující. 
Neznamená to tedy, že bychom v klubu zaváděli 
nové dívčí družstvo, holky budou i nadále pokra-
čovat na většině turnajů s kluky, ale i na žádost 
holek samotných využijeme další příležitost star-
tovat na dívčím turnaji.

Část starších minižáků se letos účastní i nového 
formátu házené, tzv. 5+1. Jedná se o házenou pro 
minižáky, která se však nehraje na šířku hřiště, ale již 
na celé a s velkými brankami se sníženým břevnem. 
Tento formát umožní snazší přechod končícím 
minižáckým ročníkům na házenou mladších žáků 
v příští sezóně. Jediný podzimní turnaj se však zatím 
uskutečnil v Juliánově a po uzávěrce zpravodaje 
budeme organizovat domácí turnaj 1. prosince.

Minižáky dále čekají kromě turnajů 
jihomoravské ligy v Hustopečích a Brně také župní 
sokolské přebory v Juliánově, republikové sokolské 
přebory ve Velkém Meziříčí, pohárové turnaje ve 
Velké Bystřici v miniházené a házené 5+1, dívčí 
FerinCup v Kuřimi a další zimní akce a radovánky.

Jan Kuchyňka, trenér minižáků Sokola Telnice

Jihomoravské  
bicyklení:  
Okolo Vyškova 

Závěrečný cyklovýlet v rámci Jihomoravského 
bicyklení 2024 se uskutečnil v pozdním podzimním 
termínu. Vydali jsme se prozkoumat cyklotrasy 
vedoucí severně od Vyškova. Překvapivě se na tento 
poslední výjezd přihlásilo třináct účastníků.

V sobotu 19. října dopoledne jsme se začali 
sjíždět na vyškovském Masarykově náměstí. 
Mezi prvními se samozřejmě objevili „domácí“ – 
Roman, Martin a Ilča. Chvíli po desáté na náměstí 
dojeli i novomanželé Dordovi. Po nezbytné prezen-
taci jsme si ukázali trasu a pak už nás místní 
zahradník kvůli zalévání záhonů vyhnal na cestu. 
Na doporučení Romana jsme si hned ze začátku 
udělali asi pětikilometrovou zajížďku k pramenu 
studánky pod kapličkou svatého Cyrila a Metoděje 
v Hamiltonech. V Dědicích jsme se pak napojili na 
původní trasu vedoucí k Radslavicím, kde jsme po 
polní cestě najeli na cyklostezku vedoucí kolem 
rybníčku Marchanda, a tam jsme si vyfotili labutí 
rodinku. Za chvíli jsme najeli na hlavní silnici, 
po které jsme po jednom kilometru navštívili 
muzeum letecké a pozemní techniky. Tady jsme 
si prohlédli na venkovním prostranství vojenské 
stíhačky – hlavně migy, vrtulníky a další vojenská 
letadla, které doplňovala další pozemní technika 
jako obrněná vozidla, děla a tank T34.  
V krytých prostorách byla torza sestřelených 
a havarovaných letadel nalezených v blízkém 
i dalekém okolí. 

Po prohlídce muzea jsme pokračovali ještě 
kousek po hlavní silnici a pak jsme zahnuli pod 
dálnici a dál směrem na Ivanovice na Hané. Před 
Ivanovicemi jsme odbočili na polní cestu, abychom 
si užili trochu hrbolatější polní cesty. Z této 
polňačky jsme sjeli před Hošticemi-Herolticemi 
a za nimi jsme se napojili na pěknou cyklostezku 
vedoucí přes Topolany do Vyškova. Protože po cestě 
nebyla možnost žádného občerstvení, přivítali jsme 
možnost zastavit se ve Vyškovském pivovaru na dnu 
otevřených dveří, kde byly stánky s občerstvením 
všeho druhu. Tady jsme poobědvali, dali si kávu 
a další dobroty.
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Bylo to pěkné zakončení letošního posledního 
cyklovýletu, při kterém nám přálo počasí. Byl to 
krásný podzimní slunečný den. Prostě byla to 
taková pěkná tečka za tím naším letošním cyklis-
tickým putováním.

Za Jihomoravské bicyklení Jiří Hrazdíra

Golfový turnaj  
O pohár 17. listopadu 

V sobotu 16. listopadu dopoledne se u golfového 
simulátoru na orlovně sešli všichni přihlášení hráči 
na tradiční turnaj v golfu na golfovém simulátoru.

Po krátkém rozehrání bylo vybráno hřiště, které 
vypadalo přívětivě pro rekreační hráče golfu. Hned 
od začátku bylo znát, že hlavní adept na vítězství 
v turnaji – Petr – soustředěně postupuje od jedné 
jamky k druhé. Ze začátku se ho držel Vladimír, ale 
u jedné jamky nezvládl odpal přes vodu, a pak začal 
trochu ztrácet. Jirka s Milošem střídali dobré údery 
s horšími a snažili se mít ztrátu co nejmenší, což se 
někdy dařilo víc a jindy trochu méně. Nakonec se 
pořadí ustálilo podle toho, jak jednotliví hráči věnují 

svůj volný čas této skvělé hře. Takže pořadí Petr, 
Vladimír, Jirka a Miloš bylo pořadím konečným.

Hrálo se v pohodové uvolněné atmosféře.  
Blahopřejeme všem hráčům k předvedeným 
výkonům a děkujeme za přinesené ceny a občerst-
vení. Doufám, že se za rok opět poměříme v odpa-
lování míčků a že už budou výkony všech účastníků 
vyrovnanější.

Jiří Hrazdíra, účastník turnaje
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Sto let Těsnohlídkova 
vánočního stromu 

V prosinci roku 1919 našel spisovatel a novinář 
Rudolf Těsnohlídek se svými dvěma přáteli na 
procházce bílovickými lesy ležet pod stromem malé 
děvčátko. Později se zjistilo, že se jmenuje Liduška 
a že je dcerou služebné. Matka se sama přiznala na 
policii. K tomuto činu ji dohnala její nelehká životní 
situace. Holčičku následně adoptovali manželé 
Polákovi z Brna. Liduška se vyučila prodavačkou, 
vdala se a odstěhovala do Prahy. Zde žila až do své 
smrti v roce 1997. Prožitá událost vedla Rudolfa 
Těsnohlídka k myšlence vánoční sbírky pro chudé 
a opuštěné děti. Sbírka pak byla po vzoru Dánska 
spojena se stavěním „vánočních stromů republiky“.

Dne 6. prosince 1924 byl za účasti Rudolfa 
Těsnohlídka v bílovickém polesí pokácen vybraný 
smrk a s velkou slávou odvezen do Brna na náměstí 
Svobody, aby se 13. prosince mohl rozsvítit jako první 
vánoční strom republiky. Sám Těsnohlídek u stromu 
přednesl svoji báseň. U stromu pak probíhala sbírka 
na chudé a potřebné. Organizace této sbírky se 
později ujal Český červený kříž a využil ji ke splnění 
Těsnohlídkova snu postavit v Brně dětský domov. 
Tak se také stalo a základní kámen dětského domova 
byl položen 8. prosince 1928. Dodnes nese jméno 
dobrotivé dánské královny Dagmar, dcery českého 
krále Přemysla Otakara I. V duchu této Těsnohlídkovy 
tradice pokračuje Červený kříž dodnes. 

Eva Kořalníková, TJ Sokol Telnice

30. výročí  sokolského  
praporu v Telnici

Dne 15. července 1990 se v Praze konalo hromadné 
setkání členů obnovené České obce sokolské a zahra-
ničního sokolstva. Této akce se zúčastnili dva čelnové 
naší jednoty. Byli zde zástupci jednot a žup a hlavně 
zahraniční sokolové se svými prapory. Po příjezdu 
z Prahy byli naši sokolové nadšeni a přesvědčeni, že 
by si i telnická jednota zasloužila svůj vlastní prapor. 
Vznikl proto návrh praporu inspirovaný švýcarskou 
jednotou v Bernu. Prapor byl ušit v Brně a slavnostně 
odhalen 2. prosince 1994. Bylo to v jubilejním roce 
85. výročí naší jednoty a 750. výročí první zmínky 
o naší obci. Prvním praporečníkem byl krátkou dobu 
br. Jiří Netolický, který dobrovolně odstoupil. Po něm 
je až dodnes pečlivým praporečníkem br. Pavel Seka-
nina. S praporem se zúčastňujeme nejen sokolských 
akcí, ale i všech ostatních, na kterých reprezentu-
jeme naši obec. 

Eva Kořalníková, TJ Sokol Telnice

Památník na místě nalezení Lidušky v bílovickém polesí

Využití praporu při pietě u pomníku obětí 1. světové války (2024)

Odhalení našeho sokolského praporu v roce 1994
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Pro děti 
 Doplňovačka

Milé děti, i tentokrát je pro vás připravena  
doplňovačka. Tajenku napište na lístek, doplňte 
jméno a třídu a lístek odevzdejte do připravené 

krabice ve škole do čtvrtka 19. prosince 2024. 
Úspěšní luštitelé budou odměněni.

Leona Bímová, starostka obce

Tajenka  ...........................................................................................................................................................

Vyber z nabídky slova a doplň správně do stromečku podle počtu písmen.
Tajenku zapiš na volnou linku.

Nabídka slov:  POLEDNE, EVA, PES, CHCE, DOPOLEDNE, V, DEN, ANO, 
NEZALÉVEJTE, LOM, DESET, RÁD
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1 2 3 4 5

 Omalovánka – Vybarvi obrázek podle čísel, která označují jednotlivé barvy.
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Naše recepty

Ořechové  
rohlíčky
Těsto: 

   6 bílků

   1/2 kg pískového cukru 

   20 dkg strouhaných ořechů

   10 dkg strouhaných piškotů

   1 lžíce hrubé mouky

    citronová kůra 

    mletá skořice

Z  bílků a pískového cukru ušle-
háme sníh a v  páře šleháme do 
zhoustnutí až se dělají špičky na 
metličkách. Přidáme ořechy, piš-
koty, 1 lžíci hrubé mouky, trošku 
citronové kůry a mleté skořice. 
Na plech s pečicím papírem stří-
káme sáčkem se špičkou rohlíčky, 
které pečeme na 160 °C do růžo-
va. Zdobíme krémem a čokolá-
dou.

Krém: 

   3 celá vejce

   25 dkg moučkového cukru

   1/2 kg másla

   rum

    kakao

Křížovka
Správně vyluštěnou tajenku z křížovky, která vyšla 
v minulém čísle Telnického zpravodaje, nám 
dodaly dvě osoby. Tajenka zněla: ZDE VYPUKLA 
PRVNÍ ŠARVÁTKA. Výherkyní se po losování 
starostkou obce stala paní Hana Kozlová.  
Gratulujeme. Vyluštěnou tajenku z této křížovky 
můžete doručit osobně na obecní úřad, anebo ji 

poslat e-mailem na adresu urednice@telnice.cz 
nejpozději do 10. ledna 2025. Jména výherců budou 
opět slosována a šťastný výherce bude odměněn 
obecními upomínkovými předměty. Hodně štěstí 
v luštění!

Marcela Drápalová, úřednice OÚ Telnice

Vejce, cukr a trošku rumu šleháme 
v  páře do zhoustnutí. Ušleháme 
máslo a postupně do něj přidáme 
vaječný krém a lžičku kakaa. 
 

Leona Bímová 
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Telnický rybník byl od nepaměti bez stálého odtoku a přítoku a byl napuštěn vodou ze splávku na 
Zlatém potoku. První písemná zmínka týkající se rybníka pochází již z roku 1787. Je tedy 
pravděpodobné, že existoval mnohem dříve. Dle ústní tradice se na tomto místě (viz tajenku) a na 
tomto místě pak vznikl dnešní rybník. 
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 Farní kostel sv. Jana Křtitele patří k nejstarším budovám v širokém okolí a je významnou dominantou 
obce. Kostelní věž je vysoká 36 metrů a má cihlovou (viz tajenku), která je vroubená cimbuřím. Každý 
návštěvník už od pohledu pozná, že je šikmá – nakloněná směrem ke škole. 
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LEDEN ÚNOR BŘEZEN

DUBEN KVĚTEN ČERVEN

ČERVENEC SRPEN ZÁŘÍ

ŘÍJEN LISTOPAD PROSINEC
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Třídění odpadu do popelnic:  Č  – černá (směsný komunální odpad) M  – modrá (papír)
 H  – hnědá (bioodpad)  Ž  – žlutá (plast, nápojový karton)
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UVAŘÍME
A DOVEZEME
OBĚDY NA VÁŠ STŮL
MÁTE V POLEDNE CHUŤ NA DOBRÝ OBĚD, ALE NESTÍHÁTE TO?
NERADI UTRÁCÍTE ZBYTEČNĚ ZA JÍDLA Z FAST FOODU?
CHCETE SI JÍDLO V KLIDU VYCHUTNAT PŘÍMO U VÁS VE FIRMĚ ČI DOMA?

Každý všední den Vám i Vašim kolegům uvaříme čerstvý oběd. Obědy dovezeme
ZDARMA a včas v uzavřených termo obalech. Objednávat můžete online až do 8:30 hod. ráno.

Výběr z 5 hlavních jídel včetně sálátu.
Používáme výhradně suroviny od lokálních prověřených dodavatelů a pěstitelů.
Vaříme z čerstvých potravin což jídlu zajišťuje vynikající chuť i vůni.

+420 777 999 889
www.rozvoz-menu.cz

Obecní stolní kalendář na rok 2025  
si můžete koupit na poště nebo v kanceláři 

obecního úřadu. Stojí 100 Kč.
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TJ SOKOL TELNICE   

V SÁLE MÍSTNÍ SOKOLOVNY 

TRADIČNÍ ŠTĚPÁNSKÝ TURNAJ 
NEREGISTROVANÝCH HRÁČŮ 

ZÁPIS HRÁČŮ OD 8.00 HOD 

PŘEDPOKLÁDANÝ ZAČÁTEK TURNAJE V 8.30 HOD 
NA VŠECHNY, KTEŘÍ MAJÍ RÁDI „PINČES“, SE TĚŠÍ POŘADATELÉ 

 Akci finančně podpořila Obec Telnice 

ČTVRTEK 26. 12. 2024

Systém hry a počet hodů určí hlavní rozhodčí.

Možnost přihlášení do 22. 12. 2024 u správce 
Orlovny v Telnici osobně, tel. 544 224 040, 

e-mail orlovna@oreltelnice.cz

Startovné: děti 50,- Kč, dospělí 80,- Kč

TĚŠÍME SE NA VAŠI ÚČAST

TURNAJ JEDNOTLIVCŮ 
VŠECH VĚKOVÝCH KATEGORIÍ 

V KUŽELKÁCH

Orel jednota Telnice, Masarykovo nám. 7, Telnice 664 59
www.oreltelnice.cz

Prezence: 10:00 – 10:20
Losování: 10:20 – 10:30
Zahájení: 10:30

Orel jednota Telnice srdečně zve na

Činnost organizace podporuje Obec Telnice.
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2025 V TELNICI

Od 10:00 hodin budou Telnicí
procházet skupinky králů 
a koledníků s označenými 

kasičkami.

Na setkání s Vámi se těší 
Orel jednota Telnice 
a všichni koledníci.

SOBOTA 4. 1. 2025

Chceš s námi koledovat? Přijď na sraz na Orlovnu v 9:30. ☺ 

Budeme rádi za každého pomocníka.
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Obrázky
vánočního stromu 
od dětí z telnické ZŠ



Obrázky 
vánočního stromu 
od dětí z telnické ZŠ


